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Az áruszállító iparban a tevékenységek merev határai –
mint tudjuk – megszûntek. A szállítmányozó szívesen lép
be – legalább az egyik lábával – a fuvarozásba, leginkább
a közútiba, és a jövõjét sokan közülük logisztikai szolgál-
tatóként vizionálják. A fuvarozó pedig fuvaroz, fuvart köz-
vetít, de egy kevés raktározástól, gyûjtõforgalomtól, stb.
sem riad vissza. Persze, ha ilyen megbízásokat is tud sze-
rezni és, ha megvannak hozzá a feltételei. Rossz ez? Jó ez?
Szerintem, egy liberalizált és növekvõ piac esetében nem
érdemes elemezgetni, a MEGBÍZÓ nevû istenség dönt,
hogy kitõl milyen szolgáltatást vesz meg. Pl. a vámügynö-
ki mostanság nem annyira kelendõ. Egy okkal több, hogy
másfelé keresse a boldogulást, aki eddig vám elé állítás-
ból, vámgarancia nyújtásából kereste meg a napi betevõt.

Más. A szállítmányozók érdekképviselete közel tíz éve
szorgalmazza – kissé konzervatív alapállásból –, hogy a
szakma gyakorlásának legyenek jogilag is rögzített szabá-
lyai. Úgy is mondták: „Definiáljuk a szállítmányozói pi-
acra lépés feltételeit!” Meg úgy is, hogy: „Legyen vége a
táskás speditõr vircsaftnak!” A megfogalmazás végül is
mindegy, a lényeg a szakma szolgáltatóinak hitele, meg-
bízhatósága. Mármint, hogy a MEGBÍZÓ bízza, a legtel-
jesebb bizalommal bízhassa meg a szállítmányozót…

A szabályozást a közlekedési fõhatóság kezdettõl fog-
va támogatta. Még „szállítmányozási törvényrõl” (!) is
fantáziáltunk. De nem támogatták a hajdani kereskedelmi,
külügyi, földmûvelésügyi tárcák, no meg a „táskás spedi-
tõrök”, akiknek „messzire ért a kezük”. A tárcák azt
mondták, vagy csak gondolták: „Mit akarnak a közleke-
désiek ezzel az üggyel, amikor a szállítmányozás már jó
ideje külkereskedelmi kompetencia?!” De a szállítmányo-
zás szabályozását ledöfõ közigazgatási egyeztetésen leg-
inkább arról volt szó: „Mit szólna a piacok liberalizálását
hirdetõ EU, ha mi a belépés elõtt hoznánk szigorú piaci
szabályokat, és éppen a szállítmányozásról?! – ahol nin-
csenek uniformizált EU normák.” Béke poraira! – a szál-
lítmányozás szabályozása visszahanyatlott tetszhalott ál-
lapotába. (Egy-egy „rõzseláng”: a kamarák még emlékez-
tek, hogy „szerepük lehetett volna” a szállítmányozás sza-
bályozásában, az egyik érdekképviselet kitalálta a „minõ-
sített regisztrációt”, a közlekedési fõhatóság az erre hiva-
tott intézetnél a szállítmányozás szabályozását megalapo-
zó tanulmányt készíttetett.)

Mígnem, az állam, meg a közúti fuvarozók – történetünk
régi, kipróbált szereplõi – egymás szakállának estek, az
üzemanyagadókból kifolyólag. (Divatosan most csak „jöve-
déki adó”-ként emlegetik.) Errõl a témáról, „Az útalap for-
rásai és felhasználása” címen külön fejezetet nyithatnánk,
de nem tesszük, mert nem vagyunk benne illetékesek.

De bizony felkaptuk a fejünket, amikor a konstruktív
tárgyalások eredményét rögzítõ megállapodás 10. pontjá-
ban bennünket érintõ megfogalmazást találtunk: „Fuvaro-
zói és érdekképviseleti kezdeményezések alapján a koráb-
bi években a GKM több alkalommal is megkísérelte a
szállítmányozói szakterületre vonatkozó jogi szabályozás
kialakítását, …”; továbbá: „Az elõkészítõ munka és a tár-
gyalások újbóli elindításához a Kormány várja a négy
szakmai érdekképviselet – egyeztetett és részletes – javas-
latait a szabályozás kereteinek meghatározására.” (kieme-
lés: T. I.), Az olvasó nyílván tudja, hogy „a négy szakmai
érdekképviselet” ezúttal a négy közúti fuvarozói érdek-
képviselet. A megállapodásnak ezt a pontját az egyik fu-
varozói érdekképviselet egy toborzó levélben emígy sum-
mázta: „A szállítmányozó tevékenységre vonatkozó, a
közúti szolgáltatókéhoz hasonló szigorú feltételrendszer
kialakítása.” (kiemelés: T. I.)

Mindezt úgyis felfoghatnánk, hogy – „Végre, rólunk is
gondoskodik valaki!” Meg úgyis: „Szép, demokratikus
megoldás, hogy az állam és a fuvarozók megállapodásá-
nak végrehajtásához bennünket is az asztalhoz szólíta-
nak!” Végtére is, mint tudjuk, a szállítmányozási piac fel-
tételeinek szabályozása a mi szívügyünk is. De lehet,
hogy másként közelítünk a témához.

Mi – miközben a tisztes üzleti együttmûködés szószó-
lói vagyunk – nem abból indulunk ki: „Legyen már olyan
törvény is, hogy a speditõr fizet!” Mert, szerintünk, a fu-
varozói piac gondjai nem abból erednek, hogy a szállít-
mányozó nem fizeti ki a fuvarozó megszolgált és a MEG-
BÍZÓK által már régen átutalt pénzét. A szállítmányozó
maga is két malomkõ között õrlõdik – ebbõl igyekszik
megélni –, és „otthonról hozza be a pénzt”, hogy a koope-
rációs lánc mûködõképes maradjon. A fuvarozói piacnak
pedig jót tenne, ha például a vállalkozók nem kínálnának
meredeken egymás alá, de – ezt beszéljék meg maguk kö-
zött a fuvarozói érdekképviseletek.

Mi legyen végül is a szállítmányozókkal? Maradjanak a
kaptafánál! Ameddig a „szállítmányozás”, mint olyan,
fennmarad, vállalják a MEGBÍZÓ minden rendû és rangú
igényét, keressék meg az alkalmas fuvarozó, stb., partnert,
és ha teljesített, a díjat határidõre, maradéktalanul, fizessék
meg. Szívbõl örülnénk, ha az állam – a tárcái közötti na-
gyobb egyetértés reményében – elérkezettnek látná az idõt
a szállítmányozás és logisztikai szolgáltatás piaci feltétele-
inek jogi szabályozására. De mindezt nemcsak és nem el-
sõsorban azért, mert errõl az állam és a közúti fuvarozók
egy hosszú lista egy pontjában így állapodtak meg… 

(A szerzõ, Torma Imre a szállítmányozó szövetség fõtit-
kára.)

Torma Imre:

Gyámság alatt nõ a pálma?

Folyóiratunk támogatója:
a Magyar Szállítmányozói és Logisztikai
Szolgáltatók Szövetsége
1052 Budapest, Petôfi Sándor u. 3. I. em.
Telefon: 266-6971 Fax: 266-7744
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Már a hetvenes években találkozhat-
tak a fiatal, magas és vékony Gustav
Poschalkoval a magyar szállítmányo-
zók. Káldor László ma is õriz egy fo-
tót, amely Záhonyban készült és az
Interfracht, illetve a Masped akkori ve-
zetõi az átrakást ellenõrzik. Az Exp-
ressz volt a Masped legnagyobb oszt-
rák partnere, ahol Gustav Poschalko
szakmai pályafutása kezdõdött. Hans
Klamper utódaként vette át elõbb az
Interfracht, késõbb az Expressz vezeté-
sét. A Masped mai vezetõje, Kautz Ist-
ván úgy szokott fogalmazni, ha Gustav
Poschalko kerül szóba, hogy: õ egy
igazi úriember. Munkabírása lenyûgö-
zõ, figyelmessége legendás – jellemzik
az õt jól ismerõ magyar speditõrök.

Gustav Poschalko klasszikus szállít-
mányozó. A Gebrüder Weiss iskolájá-
ban tanulta a szakmát és az említett,
osztrák szállítmányozó cégekhez kö-
tõdnek pályafutásának meghatározó ál-
lomásai. Õ azok közé tartozik, akik ak-
tív szerepet vállalnak a szakmai köz-
életben is. Évekig volt a FIATA vasúti
bizottságának, vezetõje és rendszere-
sen publikál, illetve tart elõadásokat a
szállítmányozásról. A budapesti konfe-
renciának is szinte állandó vendége.

1999 – jelentõs változást hozott az
életében. A sikeres Expressz-évek után
az osztrák vasút szállítmányozási cégé-
nek, a Speditions Holdingnak lett a ve-
zetõje. A kereskedelmi tanácsos Gus-
tav Poschalko ezt a tisztséget ma is el-
látja, bár 2004. októberétõl egyben a
Rail Cargo Austria elnök-vezérigazga-
tója is. Az ÖBB önállósította szerveze-
ti egységeit és 2005. januárjától Gustav
Poschalko, Ferdinánd Schmidt-tel áll
az RCA élén. Azt már csak természe-
tesnek tarthatjuk, hogy hozzá az érde-
keltségek, az árufuvarozás és a logisz-
tika, valamint az intermodális forga-
lom tartozik. Az pedig ugyancsak szin-
te természetes, hogy ma már megállít-
hatatlanul terjeszkedik az RCA. Gus-
tav Poschalko úgy nyilatkozott a bécsi
Verkehrnek, hogy: megvalósulnak a
merész álmok.

Az egész Kelet-Európában – Orosz-
országot is beleértve – már egyetlen or-
szág sincsen, ahol ne volna jelen az
RCA. A holdinghoz tartozó cégek és
érdekeltségek tovább erõsíthetik pozí-
ciójukat és ezzel az RCA szerepét a
térségben. Az RCA-nak jó kilátásai
vannak a közeljövõre és folyamatosan
erõsödve, egyre sikeresebb vállalatcso-

A Rail Cargo Austria elnök-vezérigazgatója

Gustav Poschalko állomásai

Gustav Poschalko az idei szállítmányozási konferencia dísz-
vendége. A 65 éves osztrák szakember európai szaktekintély,
akit nemcsak hazájában, Ausztriában, hanem Magyarorszá-
gon is, ismert és elismert topmenedzserként tartanak szá-
mon. Az Expressz, az Interfracht és a Speditions Holding
után jelentõs állomás volt pályafutásában a múlt esztendõ,
hiszen eddigi munkásságának méltó elismeréseként, a Rail
Cargo Austria elnök-vezérigazgatója lett. Így most az RCA
megállíthatatlan terjeszkedésén dolgozik, és mint mondja:
Kelet-Európa és Oroszország után jön Kína.
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porttá fejlõdik. Gustav Poschalko nem
tartja elképzelhetetlennek azt sem,
hogy Kínában is irodát nyitnak. Most
azonban elsõsorban a ZSSK Cargo pri-
vatizációjára összpontosít, hiszen en-
nek megszerzésével az RCA harmadik
legjelentõsebb vasúti áruszállítóvá vál-
na, a Deutsche Bahn és a francia SN-
CF után.

Gustav Poschalko európai méretek-
ben gondolkodik, s ideális helyzetet te-
remt, hogy az RCA közvetlen befolyá-
si területe nyugaton a svájci határtól
egészen a keleti ukrán határig terjed. 
S közben ott van a szlovák áruszállító
vasúti társaság, a ZSSK Cargo, ame-
lyet eladna a szlovák állam. Az RCA-
nak pedig jó sansza van arra, hogy fel-
vásárolja a ZSSK Cargót, mivel a szlo-
vákok is szívesen veszik az osztrákok
jelentkezését. Poschalko ígéri, hogy
olyan ajánlatot tesznek a szlovák cég
felvásárlására, amellyel nagyon jó esé-
lyekkel pályázhatnak az üzlet megkö-
tésére. Igaz, több jelentkezõ is akad a
ZSSK Cargo megvételére, tehát semmi
sincsen még eldöntve.

A szlovák közlekedési miniszter
mintegy 500 millió euróban határozná
meg a ZSSK Cargo árát, amelyet az
RCA saját költségvetésébõl gazdál-
kodna ki.

Gustav Poschalko utalt rá, hogy az
RCA jelentõs eredményeket ért el az
utóbbi években. A társaságnál jelenleg
1600 alkalmazott dolgozik, s tavaly 
50 millió tonnával több árut forgalma-
zott, mint korábban. A teljes forgalom
tavaly elérte a 950 millió eurót, ami 
150 millió euróval haladja meg az elõ-
zõ esztendõ eredményét. Az RCA ön-
magában 150 millió eurós forgalmat
produkált, a többi 800 milliót más cég-
gel együtt érte el. Poschalko joggal
büszke arra, hogy cége ilyen sikeresen
szerepelt az elmúlt évben. Már csak
azért is szép az eredmény, mert mindezt
az egyre erõsödõ verseny közepette
érték el.

Gustav Poschalko különös figyelmet
szentel magyarországi érdekeltségeik-
nek is. Zászlóshajónak a Raabersped
tekinthetõ, amelynek dinamikus fejlõ-
dése elismerésre méltó. Úgy hírlik,
magyarországi jelenlétük is bõvül a
közeljövõben és lehet, hogy ezt éppen
a budapesti konferencián jelenti be
Gustav Poschalko.

Kiadónk megtisztelõnek tartja, hogy
a Rail Cargo Austria konferenciánk fõ-
támogatója és külön öröm számunkra,
hogy Gustav Poschalkot, mint konfe-
renciánk díszvendégét Budapesten üd-
vözölhetjük. Elõadása – ismerve õt –
várhatóan különös szakmai élmény
lesz valamennyiünk számára.

�

Gustav Poschalko az idei soproni vasutasnapon vette át Szabó Andrástól,
a GySEV Rt. igazgatósági elnökétõl az általuk megvásárolt GySEV-részvényeket.

A Speditions Holding a GySEV Rt. új, kisebbségi tulajdonosa.

Magyarországi
érdekeltségeik
– Raabersped Kft.,

– Raabersped-Baulogistik Kft.,
– pannoncont Kft.,
– logMaster Kft.,

– GySEV Rt.

(Céginformáció)
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Elhunyt dr. Zeley István
Életének 93. évében elhunyt dr. Zeley István, a magyar köz-
lekedési szakma kiemelkedõ személyisége, a Magyar Közúti
Fuvarozók Egyesülete alapító fõtitkára. Dr. Zeley István szá-
mos szakmai kitüntetésben részesült. Évekig szerkesztette a
Magyar Közlekedési Kiadó jogelõdjének Veszélyes c. szak-
folyóiratát, valamint állandó szerzõje volt a Közlekedési
Közlönynek. Emlékét megõrizzük.

Roland Berger
A legjobb logisztikai tanácsadó
A müncheni székhelyû LOGISTIK inside és a biele-
feldi központú Emnid piackutató intézet 2002 óta vé-
gez felmérést a Németországban mûködõ logisztikai
cégek megítélésérõl. Az idén már 300 vezetõ logiszti-
kai szakember megkérdezésével zajló kutatás négy
kategóriában versenyeztette a cégeket. Ezek közül a
logisztikai tanácsadók piacán a Roland Berger Straté-
giai Tanácsadók lett a kategória legelismertebb cége.
A 2002-ben indított kutatás célja, hogy megállapítsa, melyek
azok a cégek az ellátási lánc és a logisztika területén, ame-
lyek a legnagyobb elismertségnek örvendenek. A kutatók
úgy vélik, hogy a megítélés mértéke egyben egyfajta bizal-
mi indexet is jelez, vagyis a kutatás nyertesei a leggyakrab-
ban választott, preferált partnerek közé tartoznak - derül ki a
cég közleményébõl. 

A kutatás három kategóriában – raktározás és anyagmoz-
gatás, logisztikai szolgáltatások, IT megoldások – zajlott az
elmúlt években, idén pedig negyedikként kiegészült a lo-
gisztikai tanácsadó cégekre vonatkozó kutatással. A kategó-
ria gyõztese és egyben a legelismertebb logisztikai tanács-
adó díj nyertese 633 ponttal a Roland Berger Stratégiai Ta-
nácsadók lett, míg a második helyen a Metroplan hamburgi
tanácsadó cég végzett 621 ponttal. A harmadik és negyedik
helyre a felmérés a Boston Consulting-ot és a McKinsey-t
rangsorolta 613, illetve 586 ponttal. A megkérdezett logisz-
tikai vezetõk egyébként 19 különbözõ tanácsadó céget emlí-
tettek, de közülük csak négyen érték el a rangsorba illesztés-
hez minimálisan szükséges 30 százalékos ismertséget. 

Ami a tanácsadócégek logisztika iparági ismertségét ille-
ti, itt a McKinsey végzett az elsõ helyen 55 százalékos is-
mertséggel, megelõzve ezzel a 48 százalékos ismertséggel
rendelkezõ Roland Bergert.

Szabadkikötõ:
újabb pályázat

Az ÁPV Rt. egyfordulós pályázaton ismét meghirdette a Bu-
dapesti Szabadkikötõ Rt. részvényei 99 százalékának meg-
felelõ, 351,4 millió forint névértékû részvénycsomag eladá-
sát. Az elõzõ háromfordulós pályázatot a kiíró ÁPV Rt. visz-
szavonta, mivel a beadott három ajánlat közül kettõ érvény-
telen volt. Az ÁPV Rt. akkor úgy értékelte, hogy nincs való-
di versenyhelyzet.

HVB: vámfizetés interneten
A HVB Bank 2005-ben az áruforgalom gyorsítása érdekében
olyan új rendszert vezetett be, amely a vámhivatalok számá-
ra lehetõvé teszi az átutalással, vagy készpénzzel rendezett
vámbefizetések internetes, azonnali lekérdezését – adta hírül
a Világgazdaság. Az új rendszer mind a vámhivatalok, mind
az ügyfelek számára kedvezõ és egyben kényelmes megol-
dás, tovább bõvíti a HVB Bank vámpénztári szolgáltatásait.
A Magyar Államkincstár, a VPOP és a HVB Bank között lét-
rejött szerzõdés alapján a VPOP a HVB Bank ügyfeleinek a
VPOP számláira indított átutalásait, valamint a bank fiókhá-
lózatában történt vámbefizetéseit gyakorlatilag azonnal biz-
tosítottnak tekinti, így a vámárut haladéktalanul kiadhatja.

Elhunyt
Dobosné Kecskeméti Szilvia

Dobosné Kecskemé-
ti Szilvia 1948. feb-
ruár 6-án született
Budapesten. Elsõ és
egyetlen munkahe-
lye a MASPED volt,
ahová 1967. április
1-jén került gyakor-
nokként. Szaktudá-
sának, szorgalmá-
nak és kitûnõ embe-
ri tulajdonságainak
köszönhetõen nélkü-
lözhetetlen tagja lett
a MASPED csapatá-
nak; különbözõ ve-
zetõ beosztásokban
dolgozott, 1974-tõl

forgalomvezetõ, 1985-tõl osztályvezetõ a tranzit for-
galmat szervezõ osztályon. 1997-tõl hirtelen bekö-
vetkezett haláláig osztályigazgató volt.

A kedves kollégát, Szilviát a MASPED, barátai és
családja most mégis nélkülözni kénytelenek.
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MKFE-fogadás a Hiltonban

Negyven éve alakult a Magyar
Közúti Fuvarozók Egyesülete.
Ebbõl az alkalomból közleke-
désbiztonsági kiállítást és kon-
ferenciát rendezett a jubiláló
MKFE, valamint ünnepi köz-
gyûlést és a külföldi vendégeik,
illetve hazai partnereik részére
pedig fogadást adtak a Budavá-
ri Hilton nagytermében.

Az IRU magas rangú vezetõi
mellett megjelent a budapesti
fogadáson Kazatsay Zoltán, az
EU Bizottság közlekedési fõ-
igazgató-helyettese, valamint
Horváth Zsolt Csaba közleke-
dési helyettes államtitkár és ki-
adónk menedzsmentje is. A jó
hangulatú fogadás méltó volt a
40 éves jubileumhoz.

Fotó: Izsák Éva

Kazatsay Zoltán



Lõrincz László tíz éve dolgozik a biztosítási
szakmában, annak is a szállítmányozási ágá-
ban. Mindig is kötõdött valamilyen anyacég-
hez, de tavaly elérkezettnek látta az idõt, hogy
függetlenítse magát, és önálló családi vállal-
kozásba kezdett. A Patrimon International
Biztosítási Alkusz Kft. azzal a céllal alakult,
hogy kevésbé szabott keretek között, inkább
az ügyfelek szempontjából, a legkedvezõbb
konstrukciók kidolgozásán fáradozzon.

Az idei évben, október elejéig mintegy százötven millió fo-
rintos állománydíj-bevételt ért el a cég, ezzel teljesíthetõnek
látszik a januárban kalkulált, kétszázötven millió forintos
éves terv. Az ügyvezetõ Lõrincz László szerint a közepes ka-
tegóriájú társaság számára ez komoly és nem várt elõrelépés
indulásképpen, de még így is sok tartalék van benne, és je-
lentõs bõvülésre számít a jövõben. A távlati elképzelések
között szerepel irodák nyitása minél több megyében, elsõ-
sorban a keleti régióban növelve elérhetõségüket.

– Felülvizsgálva a meglévõ szerzõdéseket, a legjobb
ajánlatokat kínáljuk, és nem mindenáron akarjuk magunkat
ráerõltetni a megbízóinkra – vallja a fiatalember, akinek
meggyõzõdése, hogy a hiénaként lesben álló szemlélet he-
lyett csak az ilyen, szolgáltatói típusú magatartással lehet
megmaradni a piacon. Ez nem a legkényelmesebb és legna-
gyobb hasznot hozó tevékenység brókerberkekben, ám véle-
ménye szerint úgy kell törekedni a leggazdaságosabb szerzõ-

dések elérésére a biztosítóknál, hogy mindamellett, hogy mi-
nél megfizethetõbb díjat alkudjanak ki, az adott ügyfél adott
árujára és fuvarjára mégis megfelelõ és széleskörû kockáza-
tot vállaljanak.

A szerzõdések váza majdhogynem mindenhol ugyanaz,
de árban és az egyedi megállapodások feltételeiben jelentõs
különbségek adódhatnak. A szakember úgy tapasztalja, hogy
a kisebb biztosító társaságokkal is jól lehet együttmûködni,
sõt, azok rendszerint sokkal nagyobb díjkedvezményeket
nyújtanak, mint a nevesebbek. A korábbi biztosítási csoma-
gok átértékelését nemritkán térítés nélkül vállalja a Patrimon
Kft. Hasonlóképpen díjmentes többletszolgáltatás keretein
belül nyújtanak segítséget ügyfeleiknek káresemény bekö-
vetkeztével. Ilyen feltételekkel vállalják a kárügyintézést ak-
kor is, ha nem a szerzõdésben szereplõ biztosítóval szemben
kell érvényesíteni a kárigényt.

A munkatársak hozzáértésüket és kitartásukat tudják fel-
ajánlani optimálisabb megállapodásokért, és a gyakorlat va-
lóban azt mutatja, hogy alkuszok közremûködésével nem
feltétlenül kerül többe egy-egy biztosítás. Ez érvényes egy
kisebb flottával rendelkezõ fuvarozó vagy szállítmányozó
esetében is; ha a bróker jól végzi dolgát, szinte határtalan
kedvezményeket és ezzel jelentõs megtakarításokat lehet
elérni.

A mávos múlt és az ügyvezetõ személyes kapcsolatai erõs
szakmai hátteret adnak a hat fõt foglalkoztató vállalkozás
számára. A nemzetközi vasúti egyezmények és az egyedi
megoldások terén szerzett rutin a kiindulási alapot is jelen-
tették a cég megalakulásakor. A VBSZ Kft. és a MÁV Biz-
tosító Egyesület jó iskolák voltak a gimnáziumi érettségi
után a biztosításba csöppenõ pályakezdõnek, aki végigjárta
a szokásos ranglétrát: életbiztosításokkal kezdett, aztán a
szállítmányozásban látott fantáziát, és a nagyobb üzletek re-
ményében hamarosan brókernek állt. Néhány éve gazdasági
mérnöknek készül a gyöngyösi fõiskolán, de mind a mai na-
pig az összetett gyakorlati feladatokat kedveli, erre szánja
minden energiáját élvezettel.

Ennek megfelelõen a fiatalember úgy véli, hogy hasonló
gondolkodású tanácsadókkal, és nem üzletkötõkkel érdemes
dolgozni. Az ügyfelekkel így tudják megértetni a nemzetkö-
zi szállítmány-biztosítások és a fuvarozói felelõsség-biztosí-
tások fedezeti hátterét, valódi szükségességét, különbségeit,
hogy a fuvarozók ne csak egy elõírásos, kikerülhetetlen
többletköltséget lássanak a biztosítási díjakban, hanem érez-
zék, hogy a papírok valóban az õ biztonságukat szolgálják.
Lõrincz László tagja a Magyar Biztosítók Szövetsége szállít-
mányozási biztosítási tagozatának, ahol a szállítmányozók
érdekeit képviselve át szeretné formálni ezt a szemléletet, és
megmutatni a jól megkötött szerzõdések fontosságát.

Varga Violetta
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A patronáló Patrimon

Az számít, amit szolgáltatni tudunk

Patrimon International
Biztosítási Alkusz Kft.

1098 Budapest, Börzsöny u. 6.
Tel.: 354-1846
Fax: 354-1847

Mobil: 06 (30) 356-8468
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A Masped Logisztika Kft. 2005. janu-
ár 1-tõl vette át a 6,7 hektáros területû
csepeli logisztikai központ (a Masped
Port) üzemeltetését a MAHART
Szabadkikötõ területén, Csepelen. Az
új logisztikai központban több mint 15
ezer négyzetméter hasznos raktárterü-
lettel rendelkeznek, melyhez összesen
1200 négyzetméteres irodaterület tar-
tozik. A raktárakat és az irodákat fel-
újították, s április óta új, modern kör-
nyezetben kínálják ügyfeleik részére a
MASPED Észak-pesti Logisztikai
Központ termináljain az elmúlt évek-

ben megszerzett tapasztalatokra épülõ,
teljes körû logisztikai és vámügynöki
szolgáltatások széles körét.

Tekintettel arra, hogy a csepeli te-
lephely közvetlen iparvágány csatlako-
zással rendelkezik a MAHART
Szabadkikötõ vágányaihoz, lehetõség
van a vasúti árufogadásra és feladásra
is. A MASPED PORT Logisztikai
Központ infrastrukturális és szolgálta-
tási színvonalában megfelel a manap-
ság alapvetõ, magas szintû európai uni-
ós elvárásoknak. A kiemelkedõ minõ-
ségû, gyors és rugalmas szolgáltatáso-

kon túlmenõen a terminálon elérhetõvé
váltak a MASPED Csoport tagvállala-
tainak valamennyi szállítmányozáshoz
kapcsolódó szolgáltatásai is.

A Vodafone részére végzett szolgál-
tatás a telefonkészülékek és kártyák tá-
rolása, valamint – igény esetén – 24
órán belüli eljuttatása a boltokba és a
kiemelt ügyfelekhez. A MASPED Lo-
gisztika Kft. 2005. szeptember elejétõl
végzi a Vodafone Rt. teljes körû ma-
gyarországi logisztikai kiszolgálását a
MASPED PORT Logisztikai Központ-
ban, a csepeli Szabadkikötõben. A
munkanapokon 24 órás munkarendben
üzemeltetett raktárban kerülnek össze-
készítésre a Magyarország egész terü-
letére kiszállítandó egységrakomá-
nyok, amelyet a rendeléstõl számított
kevesebb, mint 24 órán belül juttatnak
el a címzettekhez. A MASPED PORT
Logisztikai Központ teljes területén az
áru-, személyforgalmat 24 órás élõerõs
védelem, és kamera rendszer védi, a
kimagasló áruértéknek megfelelõ rend-
kívül szigorú biztonsági elõírások be-
tartása mellett. A különleges vagyon-
védelmi rendszer mellett egyedi infor-
matikai megoldások is bevezetésre ke-
rültek, amelyek különlegessé teszik a
szolgáltatásokat.

Cseh Ottó elmondta, hogy a vidéken
56 boltot üzemeltetõ, s fõvárosi ter-
jeszkedésbe kezdett Euronics Üzletház
is a Masped Logisztikai Kft.-t válasz-
totta szolgáltatójául. A Veszprémben
megszüntetett, saját tulajdonú rakáruk
pótlására hosszú távú, teljes körû lo-
gisztikai megállapodást kötöttek a
Masped Logisztika Kft.-vel. A feladat
a „szokásos”: raktározás, hozzáadott
értéket létrehozó tevékenységek, teljes
disztribúció. A megbízás több ezer
négyzetméteres raktárkapacitást foglal
el, a szezonális termékek változásaihoz
igazodó, rugalmasan módosuló hely-
igénnyel. 

A Masped Port csepeli bázisán no-
vembertõl új üzletágat indítanak: jöve-
déki termékek tárolását végzik adórak-
tári szolgáltatásuk keretében. Ezzel a
csepeli ingatlan kihasználtsága maxi-
mális szintû lett.

A fejlõdés viszont nem állhat meg,
ezért már a bõvítésrõl gondolkodnak: a
hátsó területen 2006-ban további rak-
tárt építenek, s lépéseket tesznek a vas-
úti kapcsolat lehetõségeinek jobb ki-
használására is. 

Bárány Tibor

A Masped Logisztika Kft. újabb elnyert megbízásai

Masped Port – teljes a kihasználtság

Augusztusi lapszámunkban Cseh Ottó, a Masped Logisztika Kft.
ügyvezetõ igazgatója megemlítette, hogy cége megnyerte egy mul-
tinacionális cég teljes körû logisztikai szolgáltatásának (raktáro-
zás és hozzáadott értékû tevékenységek) ellátására kiírt tenderét.
Ma már az elsõ gyakorlati tapasztalatok is rendelkezésre állnak a
Vodafone Magyarország Rt.-vel kötött szerzõdésrõl, sõt új tevé-
kenységgel bõvült a szolgáltatási paletta (jövedéki adóraktári
szolgáltatás) és újabb megbízó jelent meg az ügyfelek körében: az
Euronics Üzletház.
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METRANS (Danubia), a.s.

A nemzetközi vasúti- és terminál-operátor
A METRANS-t 1992-ben
Prágában alapították, 1995-
ben Zlin, 1999-ben Duna-
szerdahely csatlakozott a te-
lephelyekhez, 2001-ben pe-
dig Gyõrben is megvetették
lábukat. A társaság 50 száza-
lékban a Hamburgi Kikötõ
(HHLA) tulajdonában van,
34 százalékát a Német Vasút
(DB) birtokolja, s 16 százalé-
ka felett magántulajdonosok
rendelkeznek. A cégcsoport
egyik tagját, a METRANS
(Danubia), a.s.-t hét éve veze-
tõ, 28 éves elnök-vezérigaz-
gatóval, Kiss Péterrel a szlo-
vákiai Dunaszerdahelyen be-
szélgettünk. 

Kiss Péter közgazdász végzettségû. A pozsonyi születésû, nõtlen fiatalember a
víz mellett nõtt fel, a hajózás szeretete a vérében van. Innen már csak egy ugrás
a kombinált fuvarozás, amely kitölti az életét. Még csak 28 éves, de már 7 éve
elnök-vezérigazgatója a dunaszerdahelyi METRANS (Danubia) társaságnak. Ez
második munkahelye: az elsõ szakmai gyakorlati tapasztalatokat a pozsonyi ki-
kötõben szerezte, ahol három évig dolgozott, diplomáját munka mellett tanulva
szerezte meg. Nehéz utolérni, szinte mindig úton van: alig egy éves Honda
Accordjában motort kellett cserélni, annyit hajtotta, a szállítmányozókat, hajós-
társaságokat, hajóstársasági ügynököket, vasutakat, terminálokat látogatva.
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– A METRANS mûködteti Közép- és Kelet-Európa legnagyobb konténer-ter-
minálját Prágában (Uhrinévés). A 204 ezer négyzetméteres területen 160
ezer négyzetméteres betonfelület szolgál a konténerek tárolására. 11 kilo-
méter hosszú iparvágány-hálózat, rakodó-daruk és munkagépek, emelõ-be-
rendezések segíti a munkát.

– A második METRANS terminál helyszíne – 1995 óta – Zlin (Zele-
hovice/Lipa). Több mint 45 ezer négyzetméteres területen 38 ezer négyzet-
méteres szilárd burkolat fogadja a konténereket.

– A harmadik METRANS terminál – 1999 óta – a dunaszerdahelyi, Szlová-
kiában, közel Pozsonyhoz és a magyar határhoz található. A 30 ezer négy-
zetméteres bázison 25 ezer négyzetméteres betonplaccon sorakoznak a kon-
ténerek.

– A negyedik terminál Gyõrben található, 2002-ben kezdte meg mûködését.
Ez is 30 ezer négyzetméteres, de ott csak 20 ezer négyzetméter a szilárd
burkolattal fedett.

A kombinált fuvarozást bonyolító
METRANS terminálhálózat éves telje-
sítménye 400 ezer TEU (ebbõl a
dunaszerdahelyi bázis több mint 100
ezer TEU-val részesedik), az éves ár-
bevételük 3,5 milliárd cseh korona (át-
számítva mintegy 27 milliárd forint) –
tájékoztat az igazgató.

A tekintélyt parancsoló számokat a
METRANS 500 munkatársával érte el.
Közremûködésükkel – a nemzetközi
menetrendbe beillesztve – heti 50
irányvonatuk közlekedik Prága és
Hamburg között; napi egy export és
egy import vonat Prága és Bremer-
haven között; hetente háromszor indul
irányvonat Dunaszerdahelyrõl Ham-
burgba. Zlinbõl Prágába és Dunaszer-
dahelyrõl Prágába naponta közleked-
nek konténereket szállító irányvonat-
ok. Idei újdonság, hogy a soroksári
BILK-bõl Koperba heti 2 import és 2
export irányvonatuk jár. (Az év végére
a BILK-ben saját iroda nyitását terve-
zik.) Az adatokból is látszik, hogy
Hamburg és Bremerhaven a tengeren-
túli piacokhoz vezetõ kapu a csoport
számára.

Az év végére import-export irányvo-
natot terveznek Moerdijk (ide érkez-
nek a rotterdami és antwerpeni konté-
nerek) és Prága között. Dunaszerdahe-
lyen épül már az új logisztikai bázis –
elsõ ütemben 3,5 milliárd forintos be-
fektetést valósítanak meg –, s párhuza-
mosan zajlik a többi terminál fejleszté-
se is.

További fejlesztési terveik közül
Kiss Péter megemlíti, hogy Szeged
környékén (esetleg Nyíregyházán is)
2006-2007 táján – az EU-terjeszkedés
függvényében – depo-t létesítenek.
Távlatilag Constanza is szóba jöhet, ha
az áru mennyisége ezt indokolja…

A nemzetközi vasúti és terminálope-
rátor METRANS-nak nincs saját kami-
onja, se mozdonya. Van viszont 450
konténerszállító vagonjuk: ezt kevesel-
lik, ezért újabb 200-ra adtak fel meg-
rendelést. Kizárólagosan foglalkozta-
tott közúti alvállalkozókkal állnak
szerzõdéses kapcsolatban: Dunaszer-
dahelyen 170-180, Zlinben szintén
170-180, Prágában 300 kamion áll ren-
delkezésükre. E partneri kört idõrõl-
idõre bõvítik: kisebb cégek is pályáz-
hatnak. A fõ kritérium a megbízható-
ság.
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Félmilliárd forintos beruházással elké-
szült a Budapesti Intermodális Logisz-
tikai Központ M0-ás lehajtója. Továb-
bá a BILK területén másfélmilliárd fo-
rintosos beruházással újabb 15 ezer
négyzetméteres raktárcsarnok épült
fel, s ezzel a BILK Logisztikai Rt. ügy-
felei birtokba vehették a 100 ezredik
négyzetméter logisztikai raktárterüle-
tet. Közép-Európa legnagyobb logisz-
tikai vállalkozásának kiépítésére a ma-
gyar állam 10 milliárd forintot, a ma-

gánbefektetõk pedig további 30 milli-
árd forintot fordítanak. Az M0-ás le-
hajtó kivitelezését a Nemzeti Autópálya
Rt. megbízásából az EGÚT Rt. végezte
el. Az európai uniós normákat is felül-
múló minõségben elkészült raktárak
túlnyomó többségét a Market Rt. épí-
tette.

– Magyarországnak ki kell jelölnie
azokat az ágazatokat, amelyekben
helyzeténél fogva sikeresebb lehet,
mint a többi európai állam. Ezek közül

az egyik legfontosabb a logisztika lehet
– mondta az ünnepségen Kóka János
gazdasági és közlekedési miniszter.
Gaál Gyula, a MÁV elnök-vezérigaz-
gatója a vasúti és a közúti fuvarozás
közötti együttmûködés elõnyeit ecse-
telve azt emelte ki, hogy „ami a BILK-
nél sikerült, azt ki kellene terjeszteni a
személyszállításra is.” Wáberer György,
a Waberer’s Csoport elnöke ennél is
messzebbre tekint, ugyanis szerinte a
BILK a teljes régió logisztikáját el tud-
ná látni.

A BILK 100 hektáros soroksári te-
rületén jelenleg naponta több mint
2000 jármû fordul meg, amelynek több
mint 50%-a kamion. A tehergépkocsik
napi forgalmának negyede a kombi-fu-
varozásban résztvevõ konténerszállító
jármû. A logisztikai központba napon-
ta 150 áruval rakott vasúti kocsi fut be.

Az Ócsai úti ipari övezet, az M0-ás
körgyûrû és a Budapest-Kelebia vasút-
vonal által határolt területen fekvõ
BILK-en belül három létesítmény

BILK: százezer négyzetméter
Kóka János gazdasági és közlekedési miniszter, Gaál Gyula,
a MÁV Rt. elnök-vezérigazgatója és Wáberer György, a
Waberer’s Holding elnök-vezérigazgatója ünnepélyes kere-
tek között adta át a BILK újabb, 15 ezer négyzetméteres rak-
tár-komplexumát. Ezzel a BILK már 100 ezer négyzetméter-
nyi területen várja a magas színvonalú, komplex logisztikai
szolgáltatásokat igénylõ cégeket. A létesítmény közvetlen
kapcsolatát az M0-ás körgyûrûvel a szintén október 14-én át-
adott autópálya-lehajtó teremti meg.
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épült: a Soroksár terminál-pályaudvar,
a BILK Kombiterminál és a BILK Lo-
gisztikai Központ.

A központ elsõ, 19 ezer négyzetmé-
ter alapterületû raktárát 2003 szeptem-
berében adták át, majd két hónappal
késõbb felavatták a BILK Kombiter-
minált is. 2005. júliusában adták át a
BILK Logisztikai Rt. 10 ezer négyzet-
méter alapterületû, közvetlen vasúti ki-
szolgálásra alkalmas, korszerû irodák-
kal is ellátott raktárcsarnokát. A közel
egymilliárd forintos költséggel felépí-
tett létesítményt a Waberer’s Holding
vette birtokba. Idén összesen 4 milliárd
forint beruházás valósul meg. A raktár-
város átlépte a rentabilitási küszöböt,
éves árbevétele elérte a 2 milliárd fo-
rintot.

A 2007-ig teljesen kiépülõ komple-
xum teljes kapacitása több mint 200
ezer m² korszerû logisztikai raktárterü-
let, valamint az ehhez tartozó több 10
ezer m² iroda lesz. A BILK eddig csak-
nem 1500 munkahelyet teremtett a tér-
ségben, és a következõ két évben to-
vábbi legalább ezer új foglalkoztatott-
nak ad munkát. A központ kimagasló-
an a legjelentõsebb a tervezett hazai lo-
gisztikai bázisok közül, és hamarosan
betölti Kelet-Közép-Európa egyik leg-
fontosabb gazdasági-közlekedési híd-
fõjének szerepét.

A BILK Logisztikai Rt.-ben gyûjtõ-
illetve magasraktárak, hûtött raktárak
és ADR-minõsítéssel rendelkezõ csar-
nokok, valamint irodaépületek kaptak
helyet. A BILK Logisztikai Rt. a ha-
gyományos raktározást és árukezelést
komplex logisztikai szolgáltatásokkal
és ahhoz szorosan kapcsolódó egyéb
szolgáltatásokkal egészítette ki: a nagy
kapacitású gyártási rendszerek „just in
time” kiszolgálásával, logisztikai in-
formációs központtal, finishing logisz-
tikai funkciókkal, speditõri és szállít-
mányozási, valamint vámszolgáltatás-
sal.

A BILK üzembe lépésével felváltot-
ta a MÁV Rt. központi konténer termi-
náljának, Budapest-Józsefvárosnak és
Ro-La termináljának, Budafok-Háros-
nak a feladatait.

Magyarország és Kelet-Közép-Eu-
rópa legnagyobb logisztikai beruházá-
sa, a hazai kombinált áruszállítási
rendszer és a logisztikai szolgáltató
központok hálózatának egyik kiemelt
fontosságú tagja, a nemzetközi kombi-
nált árufuvarozási rendszer magyaror-
szági központjaként – Sopron és Zá-
hony mellett – a fordítókorong szerepét
tölti be. A BILK egyúttal a Magyaror-
szágon áthaladó tranzitforgalom kor-
szerû mûszaki háttérbázisának a szere-
pét is ellátja.

Az ünnepség vendégei

A közvetlen kapcsolat
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Kecskeméten ülésezett a Magyarországi Logisztikai Szolgáltató Központok Szövetsége

A BERTRANS Rt. fontos szerepet tölt be
hazánk logisztikai szolgáltatásában

A Magyarországi Logisztikai Szolgál-
tató Központok Szövetségét három év-
vel ezelõtt a Gazdasági és Közlekedési
Minisztérium támogató közremûködé-
sével számos hazai logisztikai központ
vezetõi alapították meg. A szövetség
olyan szakmai érdekközvetítõ és érdek-
egyeztetõ nonprofit szervezet, amely-
nek célja a hazánk közlekedéspolitikai
irányelveivel összhangban a logisztikai
központok helyzetének erõsítése, a kör-
nyezetbarát áruszállítási rendszerek el-
sõdleges figyelembevétele alapján. A
célok megvalósítása érdekében a szö-
vetség feladata, hogy kezdeményezze
és szervezze tagjainak összehangolt fel-
lépését a hazai logisztikai szolgáltatói
tevékenység szabályainak egységesíté-
se, szakmai színvonalának emelése és a
nemzetgazdasági szempontból fontos
jellegének elismertetése érdekében.

A Bertrans Rt. szintén a szövetség
tagja. A logisztikában betöltött szere-

Fülöp Zsolt

A kecskeméti székhelyû
Bertrans Rt. adott otthont a
Magyarországi Logisztikai
Szolgáltató Központok Szö-
vetségének a XXXIX. kibõví-
tett elnökségi ülésének. A
délben kezdõdõ ülés rövid
köszöntõjét ízletes ebéd kö-
vette, majd a tagok megte-
kintették a Bertrans Rt. ta-
valy elkészült, új logisztikai
központját. Ezt követõen
megkezdõdött az elnökségi
ülés érdemi munkája. Szó
esett többek között a 2005.
évi elsõ nyolc hónap pénz-
ügyi egyenlegérõl; vámügyi
aktualitásokról és nemzetkö-
zi kapcsolatokról.

Rózsa Pál
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Rózsa Pál köszönti a vendégeket

Helyszíni szemle
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pét jelzi, hogy az elnökség kibõvített
ülésének helyszínéül szolgálhatott.

Az elnökségi ülésén Fülöp Zsolt el-
nököt a hazai logisztikai helyzetrõl
kérdeztük meg.

– A logisztikai központok Magyar-
ország fejlõdésének motorjai, hiszen
olyan speciális szolgáltatást nyújtó te-
rületrõl van szó, amely a fuvarozást, a
vámot, a raktározást és a csomagolást
együttesen kínálja. A Magyarországi
Logisztikai Szolgáltató Központok
Szövetségének szerepe, hogy ezen
központok élére álljon; szervezze és
valósítsa meg a hatóságokkal való
kapcsolattartásukat. A logisztikai köz-

pontokat nagy forgalmú, többféle
közlekedési út mentén érdemes kiala-
kítani, az autópálya és a fõutak mellett
nagy elõny a vasútvonal, illetve légi-
vagy víziközlekedés lehetõsége.
Kecskeméten, a Bertrans Rt. ebbõl a
szempontból is kiváló. Mûködése na-
gyon szép fejlõdést mutat, Kecskemét
és környékének is jelentõs elõrelépést
jelent az általuk kínált szolgáltatás,
amely a kereskedelmet is nagyban se-
gíti.

A logisztikai központok kialakulásá-
ról, országos elhelyezkedésükrõl dr.
Csaba Attila, a Gazdasági és Közleke-
dési Minisztérium közlekedéslogiszti-

kai szaktanácsadója, a szövetség tiszte-
letbeli elnöke tájékoztatta lapunkat.

– A rendszerváltást követõen egy né-
met inspiráció hatására kezdõdött meg
egy magyarországi logisztikai központ
elõkészítése. Megalapozott kutatási
munka alapján 1993-ban készült el egy
prekoncepció, majd 998-ban majd a
koncepció. A kezdeti 9 körzet helyett
ma már 11 körzet alakult ki, ahol regi-
onális jelentõségû logisztikai közpon-
tok mûködnek. A vám ágazatot nagy-
ban érintette az EU-csatlakozás, ám
ennek ellenére több vámudvar tovább-
ra is mûködik, többek között Kecske-
méten, a Bertrans Rt.-nél, ahol az or-

A kecskeméti elnökségi ülés résztvevõi
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szág egyetlen 24 órás belterületi vám-
kezelése vehetõ igénybe. A Bertrans
Rt. szembetûnõen fejlõdik, ennek ered-
ménye az elmúlt évben átadott új lo-
gisztikai központja, illetve a hamaro-
san épülõ még nagyobb raktárbázisa.
Mindez bizonyítja, hogy igenis a meg-
rendelõi igények és a jó infrastruktúra
határozza meg, hogy hazánk mely terü-
letén és milyen mértékben fejlõdjön
egy-egy logisztikai központ.

A Bertrans Rt. elkövetkezõ hónapok
terveirõl Rózsa Pál vezérigazgató és
tulajdonos számolt be.

– A napokban kezdjük meg a logisz-
tikai központ folytatásaként az új 8 ezer

500 négyzetméter alapterületû raktá-
runk építését, amely további 20 000
raklap befogadását biztosítja majd. Így
a Bertrans Rt. logisztikai raktárkapaci-
tása 20 000 négyzetméter fölé emelke-
dik. Az új raktárunk területileg a már
meglévõ raktárunk közel kétszerese
lesz. A beruházás az év végéig készül
el, a bekerülési költsége eléri a bruttó 1
milliárd forintot. Az elõzõ évi beruhá-
zásunkhoz, a logisztikai központ meg-
építéséhez hasonlóan ezen projekt fi-
nanszírozására is nyújtunk be pályáza-
tot. Egy évvel ezelõtt 100 millió forin-
tos európai uniós támogatást nyertünk
el, bízunk benne, hogy ezúttal is kedve-

zõ elbírálásban részesül a 120 millió fo-
rintos támogatási pályázatunk. Az el-
múlt idõszakban 30 százalékkal növel-
tük a dolgozói létszámot, az új létesít-
ménynek köszönhetõen már nem lesz
jelentõs a létszámbõvítés, de számunk-
ra fontos, hogy a jelenlegi munkatársak
és alvállalkozók munkalehetõségét
hosszú távon biztosítani tudjuk. Az új
beruházással továbbá erõsíteni szeret-
nénk a régióban és a régión kívüli lo-
gisztikai szerepünket, kulturáltabb kö-
rülményeket biztosítva partnereinknek.
Úgy érzem mindezzel nemcsak cégünk
hanem Kecskemét város gazdasági sze-
repét is támogatjuk, erõsítjük.

A raktárközpont elõtt
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Kedvezményes 
elõfizetési akció 

MAGYAR
KÖZLEKEDÉS:

• a szakma mértékadó hetilapja
• közlekedéspolitika
• közút, vasút, hajózás, 

légiközlekedés, logisztika, 
szállítmányozás

NAVIGÁTOR:

• exkluzív gazdasági magazin 
szállítmányozóknak,
fuvarozóknak 
és logisztikai
menedzsereknek

Megrendelhetõ:
Magyar Közlekedési Kiadó Kft.

1134 Budapest, Klapka u. 6.
Telefon: 350-0763, 350-0764. Fax: 210-5862

Lapterjesztõ: 
Slezák Gabriella

M E G R E N D E L É S

��Magyar Közlekedés 6 000 Ft + áfa/év
��Navigátor 4 000 Ft + áfa/év
��Magyar Közlekedés és Navigátor 10 000 Ft + áfa/év

Több példány megrendelése esetén 20% kedvezmény.

A megrendelõ neve:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

Cím: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

Ügyintézõ: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Telefon:  . . . . . . . . . . . . . . Fax: . . . . . . . . . . . . . . . . .

Példányszám:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

A megrendelés elküldhetõ levélben, illetve faxon is.

 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
aláírás
P. H.
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NAVIGÁTOR
BOWLING KUPA

A Magyar Közlekedési Kiadó támogatásával, a Mobil Sport Kft. 2005. november 22–24. 17.00 és 23.00 között
megrendezi, már hagyományosnak számító X. Navigátor Kupa amatõr egyéni és csapat bowling versenyét.

Helyszín: Hotel Pólus Bowling Club (Budapest XV., Szentmihályi út 131. VI. em.)
Selejtezõk: – november 22-én a teherfuvarozók és speditõrök részére

– november 23-án vízi-, légi-, személyfuvarozók részére
Döntõ: november 24-én az egyes versenynapok I–VI. helyezett egyéni versenyzõi, és csapatai részére.

Fõdíj: Féloldalas ingyenes hirdetési lehetõség a Navigátorban.

Nevezési határidõ: 2005. november 18.
Nevezés és felvilágosítás a 383-5303-as telefonszámon, és a mobilsport@mobilsport.hu e-mail címen.

A versenykiírás letölthetõ a www.mobilsport.hu oldalon.

AAAA     VVVVEEEERRRRSSSSEEEENNNNYYYY    TTTTÁÁÁÁMMMMOOOOGGGGAAAATTTTÓÓÓÓIIII
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Gustav Poschalko
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22

CARGO • LOGIS
KONFERENCIA ÉS SZA

2005. november 10
Corinthia Aqui

Fõvédnök: Kóka János gazdasá

A FÕTÁMOGATÓ

INFORMÁ
Magyar Közlekedési Kiadó – Slezák G

Részvételi díj: 60

TÉMÁ

Merre tovább, szá
Mit hozott az Európai Unió Ausz

Napirenden a szállítmán
Tenderre, magy

Még mindi
Szállítmányozás, vagy log

Vasúti liber
Közlekedéspolitik

Informatika, log

FELKÉRT EL

Gustav Poschalko, a Rail Cargo A
Horváth Zsolt Csaba, a GKM köz

Dr. Békési István, a Közlekedés
Kautz István, az MSzSz elnöke

Iván György, a Hödlmayr Hungaria L
Dr. Berényi János, a Hu

Dr. Hinfner Miklós, a
Kovács Imre, a MÁV
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GISZTIKA • VÁM
SZAKMAI TALÁLKOZÓ
r 10–11., Budapest
quincum Hotel

dasági és közlekedési miniszter

RMÁCIÓ:
zák Gabriella Tel.: 350-0763, 350-0764
j: 60 000 Ft + áfa

ÉMÁK:

, szállítmányozás?
Ausztriában és Magyarországon?
tmányozás szabályozása

magyar speditõr!
mindig ISO?

y logisztikai szolgáltatás?
iberalizáció

olitika – fuvarpiac
 logisztika, vám

T ELÕADÓK:

rgo Austria elnök-vezérigazgatója,
közlekedési helyettes államtitkára,
edési Fõfelügyelet fõigazgatója,

nöke, a Masped Csoport elnöke,
ia Logistics Kft. ügyvezetõ igazgatója
a Hungarokombi elnöke,
ós, az MKFE fõtitkára,

MÁV Rt. fõigazgatója.

TÁMOGATÓK:



KONFERENCIA 2005.  OKTÓBER

24

SZÁLLÍTMÁNYOZÁS 2005
Cargo �� Logisztika �� Vám

VI. Konferencia és szakmai találkozó
November 10–11. Corinthia Aquincum Hotel, Budapest

JELENTKEZÉSI LAP

Cég neve:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Adószám:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

Cég címe:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Bankszámlaszám:  . . . . . . . . . . . . . . . . .

Postacím: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

Kapcsolattartó neve/beosztása:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

Résztvevõ(k) neve/beosztása:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

Telefonszám:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

Faxszám: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

E-mail cím: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

Fizetési feltételek: A jelentkezés egyben fizetési kötelezettséget is jelent. A jelentkezés visszaiga-
zolásaképp megküldjük számlánkat, melyet a megadott határidõn belül bankszámlánkra átutalni
szíveskedjenek. A rendezvény elõtt 30 nappal való írásbeli lemondás esetén a részvételi díj egé-
szét, 30–15 nap közötti lemondásnál a részvételi díj 50%-át áll módunkban visszatéríteni. A 15
napnál rövidebb határidõn belüli lemondás esetén a díjat nem áll módunkban visszatéríteni.
A részvételi jegy átruházható.

Jelentkezési határidõ: 2005. okt. 31.

Megrendelünk cégünk számára ………………. db (2 napos) kedvezményes részvételi jegyet a
konferenciára 60 000 Ft + áfa/fõ értékben, több jegy rendelése esetén 50 000 Ft + áfa/fõ kedvez-
ményes árért.

A résztvevõk ajándéka: 2006. évi Navigátor-elõfizetés.

. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
Cégszerû aláírás
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Noha nem rendelkezik vasutasmúlttal, a Sie-
mens közlekedésiágazat-vezetõi székét a
MÁV operatív irányításáért feladó Heinczin-
ger István elõtt nem ismeretlenek az állam-
vasutak problémái. A Magyar Narancs a fris-
sen kinevezett közgazdászt döntésérõl és a re-
álisan kitûzhetõ célokról kérdezte. Az inter-
jút teljes terjedelemben közöljük.

– Ön a MÁV-hoz érkezésekor hangsúlyozta: tisztában van
a helyzetével, és nem ijed meg attól, hogy a cég mutatói rosz-
szak, hiszen amikor a Siemenshez került, akkor is radikális
változást vártak öntõl. A két szituáció azért mégis eltérõ,
nem?

– Csak azt akartam érzékeltetni, hogy azok a feladatok,
amiket mind a német, mind a magyar kollégák elém állítot-
tak 2000-ben, amikor a Siemens közlekedési ágazatának ma-
gyar vezetõje lettem, azok sem voltak kisebb feladatok – az
arányokat leszámítva –, mint ami a MÁV-nál rám vár. Azt
kérték, hogy az éves forgalom a nulláról ugorjon fel 50-60
millió euróra, és bár akkor indultak a nagy tenderek (4-es
metró, villamos-, vonattenderek), komoly kihívás volt ezt
végrehajtani. Most hasonló produkciót vár tõlem a gazdasá-
gi miniszter is. Engem soha nem a feladat nagysága riaszt
vissza egy munka elvállalásától, legfeljebb az a közeg,

amely nem támogatja a törekvéseimet. Nem hiszem, hogy ez
utóbbitól a MÁV-nál a szokásosnál jobban kellene tartani.
Nem félek attól, hogy több mint 40 ezer vasutassal kell dol-
gozni, és hogy miként lehet majd irányítani õket. Azt látom
ugyanis a vidéki látogatásaimon, hogy „a terepen” dolgozók
értik, hogy jobb szervezet és jobb szolgáltatás kell, nekem
pedig az a dolgom, hogy ehhez a közös célhoz megjelöljem
számukra az eszközt. A helyzetemet részben megkönnyíti,
hogy nem nulláról kell indulni. Nem azt állítom, hogy az
elõdeim döntései csupa elõremutató eredményt hoztak, de a
vadhajtásokat lenyesve és kigyomlálva, látni kell az õ ered-
ményeiket is. Ugyanakkor nem lehet nem észrevenni, hogy
a MÁV–állam viszonyban – még ha kényszerbõl is – végre
elindult egy olyan változás, aminek a végeredménye csak
hatékonyságnövelés lehet.

– Mi motiválta a felkérés elfogadására?
– Ha az elõttem álló feladatra bárki úgy tekint, hogy az én

dolgom „csupán az”, hogy a MÁV-ot nyereségessé tegyem,
akkor ki kell ábrándítanom mindenkit: ez egyáltalán nem
megvalósítható cél. Nem csak nálunk, hiszen a vasút állami
támogatás nélkül sehol, még Nyugat-Európában sem nyere-
séges, sõt, Japánban is csak közelít a nulla felé. Magyaror-
szágon a vasúttal az a legfõbb probléma, hogy 20 éven ke-
resztül a komolyabb fejlesztések, modernizálások elmarad-
tak, és ezeket nem lehet egyik napról a másikra ledolgozni.
Ráadásul a média nagy része tévesen ma is azt sugallja, hogy
az alapvetõ baj a MÁV feneketlen bendõje, pedig a cég va-
lójában egy erõsen alulfinanszírozott vállalat, amire az ál-

Heinczinger István, a MÁV általános vezérigazgató-helyettese

„Közelebb az alagút végéhez”

Heinczinger István
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lamnak nem volt, nincs és nem is lesz önmagában elegendõ
pénze. Azért vállaltam el néhány hetes gondolkodás után a
megbízást, mert úgy ítélem meg, hogy most van a cég életé-
ben az a pillanat, amikor valami tényleg elõremutató történ-
het. Egy olyan idõszak következik 2013-ig, amikor nagyon
sok uniós pénzt lehet a felhalmozott hátrányok megszünteté-
se érdekében Magyarországra hozni. Ennek a pénznek a
mozgatására és hatékony elköltésére megvan a szaktudásom,
ezért döntöttem úgy, hogy élve a felkínált lehetõséggel, leve-
zénylem ezt a folyamatot. Ehhez azonban az is kellett, hogy
amennyire lehet, a szaktárca, mint a tulajdonos jogkörök
gyakorlója élesen elkülönítse a politikai és a valóban opera-
tív funkciókat, és hogy az én feladatom kizárólag vasutas-
menedzseri legyen.

– Kért és kapott-e arra bármiféle garanciát, hogy az ál-
lam a vasúttársasággal szemben megszünteti az eddigi gya-
korlatot? Vagyis hogy nem ad elég pénzt a MÁV mûködésé-
hez, de a céggel cinkosan összekacsintva, idõnként szanálja
a felgyülemlett veszteségeket?

– A garancia abból állt, hogy legalább a folyó finanszíro-
zási tételeket állja az állam. Részben a közszolgálati szerzõ-
désen belül, részben más eszközökkel. Erre miniszteri ígére-
tem van. Bízom abban, hogy Kóka János van olyan erõs a
kormányon belül, hogy beláttatja a MÁV és a vasúti infrast-
ruktúra fejlesztésének fontosságát. Nagymértékben segíti
ebben, hogy az EU is „beismerte”: a közúti forgalom szûk
keresztmetszete és környezetszennyezése miatt az egyik leg-
fontosabb fejlõdési irányt a vasútfejlesztés jelenti. Ennek kö-
szönhetõen a közlekedési infrastruktúra-fejlesztésen belül a
vasúti az elsõ és legfontosabb helyre lépett elõ, ami szá-
munkra azt jelenti, hogy nemcsak a közösségi forrás lehet az
eddigiektõl lényegesen nagyobb, hanem az a mérték is, ami-
vel az EU támogatja Magyarországot az ilyen projektben.

– Nem valamiféle csodavárás az, hogy minden probléma
megoldását az EU-támogatások érkezéséhez kötik?

– Az utóbbi idõben jó néhány uniós bürokratával beszél-
tem, akik azt állítják, hogy készek Magyarországon a vasúti
infrastruktúra kérdését is kellõképpen támogatni. Annyiban
persze van egyfajta Messiás-várás, hogy nem mindegy,
évente 2-300 millió eurót vagy 2-3 milliárdot kapunk-e a fej-
lesztésre. Ugyanakkor nem lehet nem észrevenni, hogy ami-
kor Nyugat-Európában elkezdték a vasúti rendszer rendbeté-
telét, az államok Németországtól Franciaországon át Auszt-
riáig szabályosan kistrafírozták a cégeket, mielõtt a piacra
engedték volna õket. Nálunk sem lehet ez másképp, az ál-
lamnak mélyen a zsebébe kellene nyúlnia, és minél több pá-
lyázathoz legalább az önrészt állnia kellene. Másképp nem
marad mûködõképes a rendszer, mert az tényleg tarthatatlan,
hogy Magyarországon ma is vannak olyan fõvonalak, ahol
50–70 éves biztosító fõberendezésekre van bízva a közleke-
dés, és az egyetlen, valóban EU-konformhoz közeli minõsé-
gû Budapest–Hegyeshalom vonalon is húsznál több lassújel
van az infrastruktúra fejletlensége miatt.

Ahhoz azonban legfeljebb áttételesen van köze a pénznek,
hogy a vasutas társadalomnak mára elveszett a korábbi
presztízse. Nagyon nehéz behozni fiatal technikusokat és
mérnököket a céghez, mert máshol, például egy multinacio-
nális vállalatnál megfizetik és valóban megbecsülik a mun-
kájukat. Meg kell oldani valahogyan ezt is, mert ha nem lesz
megfelelõ utánpótlás, akkor a vasút nem fog tudni mûködni.
Az ugyanis egyáltalán nem nevezhetõ egészségesnek, hogy
ma már vannak olyan régiók, ahol 51 év feletti a vasutasok
átlagéletkora.

– Mi a magyarázata annak, hogy miközben a híradások-
ban vasútfejlesztési igény címén 7,6 milliárd eurós fejleszté-
si összeg szerepel, a cég rendbetételét egy húszszázalékos
létszámleépítéssel is összefüggésbe hozták? A szakszerveze-

tek szerint a rendszerben több helyen a balesetmentes mun-
kavégzés is veszélybe kerülhet a további elbocsátásokkal.

– Az érkezésem elõtt beharangozott húszszázalékos kar-
csúsítás lehet ugyan a cél, de alaposan meg kell nézni, hogy
a jelenlegi vasúti lehetõségek mellett ez mennyire reális. A
racionalizálás nem állhat annyiból, hogy embereket küldünk
el, mert a létszámleépítést az infrastrukturális fejlesztési po-
litikának mindenképpen meg kell elõznie. Másképp nem
megy! Teljes mértékben egyetértek a vasutas társadalom
azon részével, amely nehezményezi, hogy amikor a végeken
elbocsátások történtek, az onnan elvont jogosítványok ellá-
tása érdekében a központban folyamatosan létszámot bõví-
tettek. Azt is aláírom, hogy ez a vízfejûség mára sok esetben
a mûködõképesség rovására ment, és ezt sürgõsen fel kell ol-
dani.

– E feladat végrehajtására ugye nem egyedül érkezett az
Andrássy útra?

– Teljesen egyedül jöttem. Ha lesznek is személyi válto-
zások, még a látszatát is kerülni akarom annak, hogy úgy-
mond „egy új brancs élén vonuljak be” az irodámba. Azok-
kal dolgozom, akik itt vannak.

– Nem tart attól, hogy úgy jár, mint a januárban elnök-
vezérigazgatónak kinevezett Gaál Gyula, akit semlegesített a
több mint két éve házon belül dolgozó menedzsment?

– Vállalnom kellett, nem volt más megoldás. De az is lát-
ható, hogy jelenleg a tulajdonos jobban odafigyelt arra, hogy
mi történik a cégen belül, és ez nekem segít. Igazából engem
nem érdekel, hogy milyen címmel láttak el, mert a formali-
tásokat és azt, hogy én „csak” általános vezérigazgató-he-
lyettes vagyok, nem tartom fontosnak. Mindenki látni fogja,
hogy operatív vezetõtõl érkeznek a gyakorlati döntések, és
ezt akkor is el kell fogadni a házban, ha a MÁV ma még kis-
sé címcentrikus, fejnehéz szervezet.

– Elsõdlegesen az a feladata, hogy elõkészítse a független
infrastruktúra, személyszállítás és árufuvarozás szétválasz-
tását?

– A legfontosabb feladatom az, hogy elérjem: a vasúti
infrastruktúrát helyezzék végre bel a magyar közlekedési
infrastruktúra egészébe, és szerves része legyen a közleke-
déspolitikának. Mint közgazdásznak, jelenleg az a felada-
tom, hogy az állammal elfogadtassam: a közlekedésben
mindenkit egyformán mérjen, és ennek megfelelõen támo-
gasson. A legsürgetõbben megoldandó feladatnak mindezek-
kel együtt is azt tartom, hogy a vasutas társadalmat meg kell
nyugtatni. Meg kell szüntetni azt az utóbbi években beveze-
tett gyakorlatot, hogy még a területi vezetõk sem lehettek
igazán képben arról, hogy mi történik a MÁV-val. A straté-
giát meg kell ismertetni, el kell fogadtatni azt, hogy mit sze-
retnénk csinálni, mi ennek az eszköze, és lehetõséget kell
biztosítani a vezetõknek arra, hogy a náluk jelentkezõ prob-
lémák megoldásához maguk is hozzájáruljanak. Nem igaz,
hogy a létszámleépítést minden vasutas élbõl elutasítja, de
azt jogosan várják el cserébe, hogy az áldozatvállalásnak
kézzelfogható eredményei legyenek, és a cég közelebb jus-
son az alagút végéhez. Fel kell tehát építeni egy új kommu-
nikációs rendszert, egy új kommunikációs rendszert, egy új
stratégiát. Meg fogjuk vitatni, hogy melyek azok a módsze-
rek, eszközök, utasítások és belsõ folyamati rendszerek, me-
lyekkel az utasokat, a politikát vagy éppen a szolgálatot tel-
jesítõket tájékoztatni kell. Jelenleg azonban minden idõmet
a vasúti üzemmód problémáinak megoldásával töltöm.

– Mennyi idõt adott a hierarchiának arra, hogy megta-
nulják az új táncrendet?

– December 31-ig. Az új vasúti törvénynek megfelelõen
az összes szervezeti átalakításnak meg kell addig történnie.

(Magyar Narancs)
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Negyven éve alakult a Magyar Közúti Fuvarozók Egyesülete.
Ebbõl az alkalomból közlekedésbiztonsági kiállítást és konfe-
renciát szervezett az MKFE, a VIVA Média Holding közre-
mûködésével, vdralamint ünnepi közgyûlést tartottak és kül-
földi vendégeik, hazai partnereik részére pedig fogadást ad-
tak a Budavári Hilton Hotel nagytermében. Megemlékeztek
a közelmúltban elhunyt dr. Zeley Istvánról, az elsõ fõtitkár-
ról, s köszöntötték a szervezet eddigi vezetõit. A jubileumhoz
méltó megemlékezés volt a 40. évforduló alkalmából rende-
zett ünnepségsorozat.

40 éves a Magyar Közúti Fuvarozók Egyesülete

Jubileumhoz méltó megemlékezés

Horváth Zsolt Csaba

Horváth Zsolt Csaba, a GKM közleke-
dési helyettes államtitkára megnyitó-
beszédében hangsúlyozta: a közleke-
désbiztonság társadalmi és szakmai
kérdés Magyarországon. A közlekedé-
si kormányzat elsõdleges feladatának
tekinti a halálos balesetek számának
csökkentését. Az ünnepi közgyûlésen a
kormányzat nevében köszöntötte az
MKFE vezetõit és tagvállalatait. A he-
lyettes államtitkár úgy fogalmazott,
hogy a kormány és a fuvarozói érdek-
képviseletek között augusztusban lét-
rejött megállapodás olyan alap, amire
építve a fuvarozók jelentõs része meg-
állhatja helyét az EU kiélezett fuvarpi-
acán. Négy évtized állomásait elemez-
te beszédében dr. de Sorgo Tibor, az
MKFE ügyvezetõ elnöke és köszöntöt-
te a jubiláló szervezetet Paul Laere-
mans, az IRU elnöke, illetve a partner-
szervezetek képviselõi is. Wáberer
György, az MKFE elnöke sajnálatos
módon, nem tudott részt venni az ün-
nepségen, levelét azonban felolvasták a
fogadáson.

A jubileum alkalmából, az MKFE
kezdeményezésére a gazdasági és köz-
lekedési miniszter – munkájuk elisme-
réseként – Baross Gábor-díjat adomá-
nyozott Paul Laeremansnak, az IRU el-
nökének, Martin Marmynak, az IRU
fõtitkárának, Hubert Linssennek, az
IRU brüsszeli képviseletvezetõjének,
dr. Krausz Péternek, az IRU vezetõ
munkatársának, Áchim Mihály Miklós-
nak, az Áchim és Áchim Kft. ügyveze-
tõjének, valamint Rajnai Zoltánnak, a
Rajnai és Társa Kft. ügyvezetõjének.
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Rajnai Zoltán átveszi a kitüntetését

DAF-világpremier a budapesti jubileumi kiállításon
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– A Magyar Közúti Fuvarozók Egye-
sületének elnöksége az elmúlt év vé-
gén azért döntött úgy, hogy 2005-ben
kiemelt figyelmet szentel a közúti köz-
lekedés biztonságának, mert megala-
kulásának negyvenéves évfordulóját
olyan eseménysorozattal kívánta emlé-
kezetessé tenni, amely nem öncélú,
amely tükrözi küldetését, amely tagsá-
gának és az egész közúti közlekedési
iparnak hasznára válik.

Igen, a Magyar Közúti Fuvarozók
Egyesülete ebben az évben ünnepelhe-
ti létrejöttének negyvenedik születés-
napját. Olyan korban született, amikor
– a mai szóhasználattal élve – civil
szervezõdésnek, a kõkemény diktatúra
és a politika által központilag vezérelt
gazdaság viszonyai között, semmi lét-
jogosultsága nem volt. Némi iróniával
és enyhe túlzással azt is mondhatjuk,
hogy a hitük szerint vallásukat nyilvá-
nosan gyakorlókon túl, civil szervezõ-
désnek csak a családi bridzs-, ulti-,
vagy tarokkparti számított.

Egyesületünk 1965-ben Magyaror-
szági Nemzetközi Közúti Fuvarozók
Egyesülete néven alakult meg, s csak
egy évvel késõbb vette fel mai nevét. A
megalakítás teendõivel dr. Zeley Ist-
vánt bízták meg. A mai születésnapi
ünnepséghez legméltóbb az lenne, ha
mindezt – a ma már történelmet – õ
maga, személyesen mondhatná el.

Sajnos azonban, éppen a napokban,
szeptember 28-án távozott tõlünk
örökre dr. Zeley István, egyesületünk
elsõ fõtitkára, aki egész életét a közle-
kedésnek szentelte. 93 évesen, tevé-
keny, munkával töltött évtizedek után
ment el. Fiatalabb éveiben a vasútnál
dolgozott, majd õ is közutas lett, s bár
tudását rendre használták, éppen nagy
mûveltsége, idegennyelv-ismerete mi-
att nem tartották elég megbízhatónak.
A közlekedésben, a veszélyesáru-szál-
lításban azonban nélkülözhetetlenné
tette magát, s éppen kitûnõ olasz, fran-
cia, német nyelvtudása révén képvisel-
te a magyar fuvarozókat eredményesen
az IRU-ban, s alakíthatta meg az
MKFE-t. Utolsó hónapjait leszámítva,
soha nem is szakadt el tõlünk. Emlékét
generációk sora, tanítványai, munka-
társai õrzik.

Dr. de Sorgo Tibor, az MKFE ügyvezetõ elnöke:

Az egyesület születésnapja,
a szakma születésnapja

A Magyar Közúti Fuvarozók Egyesülete megalakulásának
40. évfordulója alkalmából ünnepi közgyûlést tartott a Papp
László Sportarénában. Ünnepi beszédet dr. de Sorgo Tibor
(képünkön), az MKFE ügyvezetõ elnöke mondott. Ebbõl idé-
zünk.



Amikor az MKFE megalakult, akkor
245 jármû dolgozott a nemzetközi áru-
fuvarozásban. De 1965 végén már 347
volt a jármûvek száma, és rohamosan
növekedett tovább. Öt esztendõ alatt
9086-ra nõtt. Jelenleg pedig nemzetkö-
zi forgalomban – (most még) sárga
rendszámmal – 20 ezer nagy teherbírá-
sú teherjármû vesz részt.

Nem véletlen, hogy szinte egy idõ-
ben az MKFE megalakulásával szüle-
tett meg egy önálló, nemzetközi fuva-
rozással foglalkozó autóközlekedési
vállalat létrehozásának gondolata. Így
jött létre a Hungarocamion. Az is ter-
mészetes, hogy ez a vállalat volt a leg-
nagyobb tagja a Magyar Közúti Fuva-
rozók Egyesületének. Rajta kívül ak-
koriban lényegében csak az állami Vo-
lán vállalatok és a SZÖVAUT foglal-
kozhattak – korlátozottan – nemzetkö-
zi fuvarozással.

Az MKFE egyetlen kis szobában, a
Teréz körúton, a jelenlegi Volán Egye-
sülés épületében alakult meg. Elsõ el-
nöke Tapolczai Kálmán volt, akit so-
kan ismertek a szakmából, és az elsõ
fõtitkára, mint korábban már említet-
tem, dr. Zeley István. A következõ év-
ben Sebes Lászlót választották ügyve-
zetõ elnöknek, majd késõbb elnöknek
is, a fõtitkár pedig hosszú évekre Skon-
da Ödön lett.

Azt gondolom, helyénvaló, hogy a
többieket is név szerint felsoroljam. El-
nökeink voltak: dr. Boros András,
Paisch Nándor, Tóth István, Torma Im-
re. Ügyvezetõ elnökök: dr. Mezei Gá-
bor (aki ugyanekkor az IRU alelnöke is
volt, majd a Transfrigoroute elnöke),
dr. Zahumenszky József, Rádi Pál, társ-
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elnök: Benczik Béla. Fõtitkárok: Gyé-
mánt András, dr. Szentkláray Ferenc,
dr. Kovács Alíz.

Az MKFE története a magyar közúti
fuvarozási ipar története, amelyben
gyökeres változást az 1989-es politikai
és gazdasági rendszerváltozás hozott.
Megjelent a magántõke, a magánvállal-
kozás. 1989-tõl lehetõvé vált a nemzet-
közi fuvarozás a magánvállalkozók
számára is. És nagyon sokan voltak,
akik úgy gondolták, hogy érdemes élni
ezzel a lehetõséggel. Valljuk be: jó né-
hányan minden tapasztalat, szakmai tu-
dás és megalapozottság nélkül adták el
a család ingatlanjait, értéktárgyait,
hogy létrehozzák a vállalkozásukat. Az

MKFE-nek egyik kiemelt feladatává
vált ezeknek az embereknek a felkészí-
tése, oktatása, szakmai segítése. És az
1966-ban még 15 tagot számláló Ma-
gyar Közúti Fuvarozók Egyesületének
1990-re már több mint ezer tagja lett.
Az egyesület érdekvédelmi, érdekkép-
viseleti tevékenysége pedig kézzelfog-
ható, valóságos munkává vált. Konkrét
problémák sokaságát kellett érezhetõ
módon orvosolni.

És újabb fordulatként elkövetkezett
2004. május 1-je. Az MKFE a korai
kezdetektõl kiemelt feladatának tartot-
ta, hogy tagságát felkészítse az uniós
csatlakozásra. Sajnos azonban, az a ta-
pasztalatunk, hogy ez a felkészülés
nem igazán sikerült. És alapvetõen
nem a fuvarozók felkészültsége hiány-
zik. Tavaly május óta ugyan valóban
soha nem látott konkurenciával kell
megküzdeniük a magyar fuvarozók-
nak.

Most azonban azért találkoztunk,
hogy ünnepeljünk. Az ünnephez tar-
toztak az elmúlt napok is, amikor meg-
mutattuk a közvéleménynek, hogy a
közúti személyszállítók és árufuvaro-
zók számára nagyon is fontos a közle-
kedés biztonsága, a környezet megóvá-
sa. Külön ünnep volt mindannyiunk
számára, hogy az amszterdami RAI ha-
szonjármû-kiállítással egy idõben itt
mutatkozhatott be a DAF XF105-ös
legújabb modellje.

A Magyar Közúti Fuvarozók Egye-
sülete 1965-ben létrejött, azóta eltel 40
év, hiszen most 2005-öt írunk. Vagyis
az idõ múlik felettünk. Az egyesület
születésnapja a szakma születésnapja.

�
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Igen, abban a bizonyos apai mûbú-
torasztalos-mûhelyben is már megmu-
tatkozott az, amit talán a legegyszerûb-
ben „kereskedõi érzéknek” lehet ne-
vezni. Mert nem csak segített a búto-
rok, konyhai kiegészítõk elkészítésé-
ben, hanem a tervezésükbõl és eladá-
sukból is kivette a részét. Már 8-10
évesen a papával együtt készített fara-
gott tárgyakat, éjjeli lámpákat árulta.
Majd gyerek fejjel el kezdte mene-
dzselni édesapja bútoripari vállalkozá-
sát és ennek eredményeként Románia-
szerte ismertté váltak a Csiki-Bege-
féle hifi állványok és kiegészítõ búto-
rok.

Mindemellett a családi földeken dol-
gozott, még kaszásversenyt is nyert!
De fodrászkodott, az iskolai szünetek-
ben pincérkedett, divatos ruhákat sza-
bott, vart – és természetesen értékesí-
tett. Vagyis folytatta az õsök hagyomá-
nyát, vagyis hogy képes „a jég hátán is
megélni”. De látva azt a kemény, s bi-
zony sanyarú életet, amelyben a becsü-
letes, kitartó munka ellenére a cso-
mafalviak léteztek, igazat adott apjá-
nak, amikor azt tanácsolta neki, hogy
ha ki akar ebbõl törni, akkor tanuljon.

Persze, gimnazistaként is õ teremtet-
te elõ a tanulásához, megélhetéséhez
szükséges pénzt: makettek, modellek
készítése mellett a kollégiumban hajat
vágott, ruhát szabott, és varrt. Annyira
beindult az iskolai „biznisz”, hogy a
végén már nem is õ varrt, hanem varra-
tott és természetesen kereskedett. A
hétvégeken pedig sikeres diszkókat
szervezett.

Majd az orvosi pályát, a sebészetet
célozta meg. Marosvásárhelyen, az or-
vosegyetemen inkább leendõ szakmá-
jából próbált „pénz csinálni”. Már má-
sodévesként a klinikán dolgozott, mi-
közben kollégiumi elnökké, diák-ön-
kormányzati vezetõvé választották.
Sõt, az 1989-es forradalom idején az
„Egyetemi Megmentési Front” elnöke
lett! Azt hitte, hogy valóban sorsfordí-
tó idõket él, ezért teljes gõzzel a nem-
zetközi diákkapcsolatok, rendezvé-
nyek szervezésébe kezdett. Ám 1990
tavaszán számára elfogadhatatlan for-
dulatot vettek az események, mondja,
ezért politikai menedékjogot kért és
kapott Magyarországon.

Orvosi tanulmányait Budapesten kí-
vánta befejezni, de erre csak õsztõl
nyílt lehetõség. Addig pedig nyakába
vette a világot, körbeutazta Európát,

Csiki-Bege Lajos, az orvosból lett sikeres (autó)kereskedõ

Egy székely, aki a jég hátán is megél

Ahogy beszél életének eddigi 39 évérõl, már érthetõ, hogy a
neve nem csak különlegessége miatt lett mára fogalom. Mert
a Csiki-Bege névrõl az emberek többsége tudja, hogy egy au-
tókereskedõ céggel kell összekötni. A cégtulajdonos-névadót
hallgatva pedig a mindent elsöprõ akarat és a sikerbe vetett
hit ragadja magával az embert. Csiki-Bege Lajos eredményes
életútja szinte minden állomására pontosan emlékszik. Azok-
ra az idõkre is, amikor Székelyföldön, az ötezres lélekszámú
Gyergyócsomafalván, az ötgyermekes Csiki-Bege család elsõ-
szülöttjeként apja mûbútorasztalos-mûhelyében ügyeskedett
és segítkezett gyermekfejjel. Az meg csak természetes, hogy a
ma már több mint 3,5 milliárdos cégérõl, jövõbeni terveirõl
órákat tudna beszélni.
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stoppal indult és – saját autóval tért
vissza, meséli kis kacsintás kíséreté-
ben. Hollandiában, egy mûszaki tanár
barátja mûhelyében autószerelõként
dolgozott, s annyi pénzt gyûjtött össze,
hogy egy lerobbant Volkswagen Pas-
satot tudott venni, amit felújított és ez-
zel jött haza. Természetesen, a tanulás
mellett az üzletrõl sem feledkezett
meg, hiszen megint csak el kellett tar-
tania magát valahogy. A 90-es évek
elején a Balatonnál is bimbózni kezdett
a piacgazdaság és egyre másra jöttek
létre a büfék, éttermek. De nem voltak
még az ellátásukat biztosító nagykeres-
kedelmi központok, erre érzett rá Csik-
i-Bege Lajos.

Holland kapcsolatain keresztül hasz-
nált kisteherautókat vett Hollandiában
és Németországban, õ is beült az egyik
kocsi volánja mögé, és ha kellett napi
15-16 óra munkával vitték az árut egy
300 m2-es bérelt raktárból. A kedvezõ
árakkal és jó szolgáltatással, azzal,
hogy 3 majd 2 nap alatt kiszállították a
rendelést, fel tudták venni a versenyt a
Balaton Füszérttel. A végén már 4 ko-
csija járta a tópartot, majd a szezonzá-
rást követõen több százezres haszonnal
kiárusította a gépkocsi flottáját.

Ez bizony meghaladta egész éves or-
vosi fizetését, ugyanis közben friss or-
vosként klinikai sebészi állást kapott.
Mivel látta, hogy lehet bármilyen jó se-
bész, a merev magyar orvosi hierarchi-
ában jó, ha 45 éves korában labdába
tud majd rúgni, eldöntötte magában a
„jó orvos vagy sikeres vállalkozó” kér-
dést… Szerencsére, teszi gyorsan hoz-
zá, döntésében ifjú felesége, akivel az
egyetemen ismerkedett meg, teljes
mellszélességgel támogatta.

Miután az összes kocsija elkelt és
még mindig csörgött a telefonja, arra a
felismerésre jutott, hogy ha valamit
ennyire keresnek, akkor azzal érdemes
kereskedni. Az elhatározást tett követ-
te, s 1993 elején párjával – használt

kis-haszonjármûvek forgalmazására –
megalapították a Csiki-Bege Kft-ét. In-
nentõl pedig már lényegében ismert a
Navigátor augusztusi számában is
„megénekelt” sikertörténet.

Relatíve kis pénzzel és gyors forgási
sebességgel, magas árréssel tudták el-
adni a fõleg Hollandiából és Németor-
szágból behozott kocsikat, emlékezik
vissza az indulásra. Persze, egy kis
„Csiki-Bege csavart” ebbe is bele-
csempészett Lajos, hiszen igyekezett
kissé lerobbant jármûveket, olcsón
megvenni, és ezeket felújítva, jó áron
eladni. Ehhez természetesen szerviz
kellett, így a Teréz körúti lakásuk kör-
nyékérõl a teherautók rövidesen az
M3-as kivezetõ szakasza mellett, a
Szerencs utca közelében létrehozott
szerviz és telephelyre kerültek ki.

A használt kisteherautók importja,
forgalmazása, bérbeadása és szervize-
lése mellett 1995-1997 között tett egy
kis kalandot a kompjúterek világa felé
is: a California Computers Kft. (ameri-
kai-magyar számítástechnikai vállal-
kozás) résztulajdonosa és vezetõje lett.
Majd – természetesen a nagy szerelem,
a teherautó üzlet mellett – visszatér
gyermekkori álmához, a medicinához.
1998-ban feleségével létrehozza lakó-
helyén, Versegyházán a Veres Dent Fo-
gászati Kft-t, amely napjainkban már
25 orvost és asszisztenst foglalkoztat.

Amikor arról kérdezik, hogy ráfize-
tett-e valamelyik vállalkozására, hatá-
rozott nemmel válaszol. „Nem teszem
kockára azt, amit a családom tagjaival
megszereztünk!” – mondja határozot-
tan. Még a Volánnak veszteséges busz-
közlekedést is képes nyereségesen mû-
ködtetni 8 településen, köztük Veres-
egyházán.

Sosem vágyott arra, hogy a „nagyfõ-
nököt játssza”, vallja, ezért amint a cég
fejlõdése lehetõvé tette, úgy 5-6 éve a
kézi vezérlésrõl áttért a különbözõ egy-
ségek profitcenterekbe szervezésére.

Sosem volt híve a bürokratikus, hierar-
chikus szervezetnek, ezért az általa ki-
választott vezetõknek a lehetõ legna-
gyobb önállóságot adja meg. Termé-
szetesen a feladatok megfogalmazása,
kijelölése a tulajdonos feladata, teszi
hozzá, de a megvalósításhoz már kellõ
szabadkezet biztosít azoknak az embe-
reknek, akiknek a képességében, tisz-
tességében megbízik ahhoz, hogy ve-
zetõvé nevezze ki.

Idén tavasszal újabb mérföldkõhöz
érkezett a Csiki-Bege Kft. Európában
is ritkaságszámba menõ a Szentendrei
úton felépített „Autoplaza”, és nem
csak a mérete, hanem a „beépített”
technikai kapacitás nyújtotta szolgálta-
tási színvonal miatt is, amit saját terve-
zésben és kivitelezésben valósítottak
meg! A 3 milliárdos beruházás Csiki-
Bege Lajos hitelességét és hitelképes-
ségét is bizonyítja. Hiszen szerinte is
„pénzt csak pénzbõl lehet csinálni”. A
hitelekkel persze jól kell gazdálkodni,
s hogy õ mindig jól bánt a kapott pénz-
zel, azt a mostani bizalom is bizonyítja
bankja részérõl.

A környezetbarát, energiatakarékos,
építészeti különlegességet nem csak a
gépjármû kereskedés fellegvárának
szánja Székelyföld szülöttje. Tervei
szerint a komplexum a környék ember-
barát, a korszerû megelõzõ életmódot
segítõ egészség-központjává válik rö-
videsen. Továbbá, az Autoplázában ka-
pott helyet a Tan-Sped Közlekedési Is-
kola, amellyel kapcsolatos konkrét ter-
veit Csiki-Bege Lajos kiadónk hagyo-
mányos szállítmányozási konferenciá-
ján, 2005. november 11-én, az Aquin-
cum Szállóban tartandó elõadásán is-
merteti majd.

Környezetbarát gondolkodását,
szemléletét az is bizonyítja, hogy Lajos
következõ nagy terve egy szelektív au-
tó-újrahasznosító karosszéria üzem fel-
építése.

�



Horváth István, a Transdanubia Lo-
gisztikai Kft. ügyvezetõ igazgatója már
hetek óta a költözködéssel foglalkozik:
elõbb a fõvárosi telephelyet cserélték
le (a megszûnõ TKH Rt. tevékenységét
vették át, és ingatlanát bérelték ki a
Besence utcában) szeptember elsején.
Az új budapesti bázison ezer négyzet-
méteres raktár és 400 négyzetméter
iroda áll rendelkezésükre. A raktár zö-
mében gyûjtõ áru fogadását szolgálja,
némi logisztikai tevékenységgel kiegé-
szítve. A költözködés jelentõs létszám-
bõvítést is hozott (két éve még csak 
5 fõs volt a csapat, ma már 17-en dol-
goznak a budapesti székhelyen).

A társaság fõ erõssége a komplett ra-
kományok szervezése az olasz és né-
met piacon, és megnyitották forgalmu-
kat Bulgária, Románia és Törökország,
valamint a dél-szláv országok felé is. A
budapesti és a gyõri ház együttesen ha-
vonta mintegy 1300–1400 fuvart bo-
nyolít le.

A cég gyõri telephelye 5 fõvel indult
2002 végén, s most 16-an dolgoznak
ott. A fejlõdés megkívánta a fejlesztést:
78 ezer négyzetméteres területet vásá-
roltak Lébényben, az ipari parkban, s
már elkészült az új projekt elsõ üteme,
melyet október 28-án avatnak fel. 4000
négyzetméteres magasraktárt építettek
fel e helyen. A raktár egyharmadát már
feltöltötték (a bécsi raktárból áthozott)
áruval, s a többi helyet a németországi
és kelet-európai áruk foglalják majd el.
Várhatóan jövõ év elejére német meg-
bízójuk megnyitja ukrajnai üzemét, s
ekkorra a lébényi logisztikai központ
már teljes kihasználtsággal mûködik
majd. Ezen túlmenõen kisebb cégek
(például az Audi beszállítói) részére is
végeznek logisztikai szolgáltatásokat.

A második lépcsõben (2006. márci-
usa és szeptembere között) felépül a
lébényi irodaépület is, és a gyõri telep-
hely is Lébénybe költözik. 2006 végé-
re már csaknem 60 fõt foglalkoztat
majd az új Transdanubia bázis.

Horváth István a társaság terveibe is
beavatott. 2007-ben folytatják az épít-

kezést: magas polcokkal berendezen-
dõ mélyhûtõ raktárt kívánnak átadni.
Biatorbágyon rendelkezésre áll egy 

2 hektáros területet, ahol 2007-ben
kezdik majd az építkezést: a forgalom-
hoz és a partnerek igényeihez alkal-
mazkodva mintegy 6000 négyzetméte-
res csarnokot húznak fel. Az építkezé-
sek mellett tovább kívánják erõsíteni a
gyûjtõ forgalmat és a komplett rako-
mányos árufuvarozási tevékenységü-
ket, lefedve a ma még fellelhetõ fehér
foltokat.

Bárány Tibor
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Transdanubia Logisztikai Kft.

Az osztrák Grad család tulajdonában lévõ, 1945-ben alapított (idén fennállá-
sának 60 évfordulóját ünneplõ) Transdanubia GmbH öt ausztriai, két lengyel
és két magyar telephellyel rendelkezik, s szlovák és cseh cégei is alakulnak.
A fuvarozó vállalkozásként indult ausztriai cégbõl 1965-ben (40 esztendeje)
indult el a szállítmányozó vállalat. Éves forgalmi bevétele 1998-ban 64,3 mil-
lió euro, 2003-ban már 96,4 millió euro, 2004-ben pedig 98,7 millió euró volt.
A csoport flottája 350 jármûbõl áll, s további 100 mûködik hatáskörükben.

A csoport magyar cége, a Transdanubia Logisztikai Kft. Budapesten és
Gyõrben mûködik. Budapesten 1985. óta, Gyõrben 2002. óta. 2002-ben 303
millió forint volt árbevételük, 2003-ban 1,685 milliárd forint, 2004-ben 2,6
milliárd forintot értek el, s 2005-re remélhetõleg 3,1 milliárd forint lesz a
Transdanubia Logisztikai Kft. árbevétele.

Logisztikai központ Lébényben
Szeptember elseje óta az osztrák érdekeltség tulajdonában lévõ
Transdanubia Logisztikai Kft. központja új helyen található, tud-
tuk meg Horváth István ügyvezetõ igazgatótól. A budapesti Nagy-
tétényi útról átköltöztek a XVIII. kerületi Besence utcába. A cég
életében egy másik fontos változás is bekövetkezik: október 28-án
nyílik meg Lébényben új logisztikai központjuk.
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Az 1996-os Route modell könnyû ön-
súlyával és a sokfajta üzemeltetési
módnak megfelelõ kivitelével lopta be
magát a fuvarozó vállalkozások szívé-
be. Sok kicsi és közepes nagyságú flot-
tát mûködtetõ Renault ügyfél válasz-
totta, s természetesen a vásárlók között
nagyvállalkozások is találhatók, ame-
lyeknek fontos volt a nagy hasznos ter-
helhetõség (üzemanyag-szállítók, ve-
szélyesáru-fuvarozók), a 40 tonna ki-
használása.

Gallatz Zoltán az új Premium Route
jármûcsaládról elmondta, hogy kifej-
lesztését megelõzte az ügyfelek és a
jármûvezetõk véleményének meghall-
gatása. A Renault Trucks ezzel a ha-
szongépjármûvel szeretne választ adni
a modern logisztikai struktúrák szerint
mûködõ szállítók közeljövõben felme-
rülõ igényeire is. Megújult külsõ, haj-
táslánc és fülke jellemzi a Premium
Route-t.

Új, 10,8 literes (330, 380 és 440 ló-
erõs változatban kapható) Dxi 11 mo-
tort kapott a jármû. (A nyomatékgörbe
meglehetõsen lapos: 1100 és 1400 kö-
zötti tartományban érdemes használni a
gazdaságos üzemeltetés érdekében.) 16
fokozatú, elektronika által ellenõrzött
ZF mechanikus váltó, vagy automati-
zált Optidriver II. váltó teszi kényel-
messé a sebességváltást – és ellensú-

lyozza a gépjármûvezetõ esetleges ta-
pasztalatlanságát. A már hónapok óta
futó tesztpéldányok kedvezõ tapaszta-
latokat hoztak: 3,5–5 százalékos fo-
gyasztáscsökkenést értek el, miközben
dinamikusabban közlekedtek: kereske-
delmi sebességük 2,5–3 km/órával nõtt.

A kereskedelmi igazgató hangsúlyoz-
ta, hogy az új Premium Route fülkéjé-
ben a gépkocsivezetõ jól érzi magát, s
ezért jobban is vigyáz majd rá. Normál,
magasított tetõs, vagy magasított, beren-
dezett tetõs (mikrosütõ, vagy tv helye ki-
építve) lehet a fülke, melynek belsejét
kényelmi berendezések teszik komforto-
sabbá. Nagyméretû ágyak, egybeszabott
matraccal találhatók benne.

Az automatizált sebességváltót a
kormány mellett, a mûszerfalon he-
lyezték el, így a padló üresen maradt.
A kamionoknál egyedülálló a mûszer-
fal digitális kijelzõje (magyar nyelvû
szöveggel is), amely rengeteg informá-
ciót ad a vezetõnek. Az Infomaxban
rögzített adatok lehívása (magyar nyel-
ven is mûködik!) lehetõséget ad a gép-
kocsivezetõ ellenõrzésére, a szakszerû
üzemeltetésre, sõt az oktatásra is. 

A fülke kívülrõl is jól néz ki: új a hû-
tõrács, a lökhárító, újak a lámpaburák
és a piszkolódást megelõzõ légterelõk
is. A homlokfal megnyúlt, s az új tük-
rök nagyobb látóteret biztosítanak.

Gyors reakcióidejû elektronikus fék-
rendszer (tárcsafékek, Optibrake, kipu-
fogófék, lassítófékek, ABS, EBS és
ESP) teszi teljessé a vezetés élvezetét,
s növeli a jármû biztonságát. A hidrau-
likus retarderrel 500 kW fékerõs féke-
zés érhetõ el. 

A Premium Route kategóriájának
legkönnyebb jármûve (6,1 tonna tartá-
lyos kivitelû felszereltséggel). Három-
féle nyeregmagassággal (1100, 1040 és
950 milliméteres) és 4×2, illetve 6×2
alvázzal rendelhetõ. Az elsõ futómû-
höz is kérhetõ légrugó, s így (emelhe-
tõ-süllyeszthetõ) könnyebb a vagonok
mellé állni. Kiterjesztett garanciával is
rendelhetõ, s ennek birtokában a vevõ
5 évig és 750 ezer kilométerig tervez-
hetõ karbantartási és javítási költsé-
gekkel számolhat.

A reménybeli ügyfelek, az érdeklõ-
dõ fuvarozók akár ki is próbálhatják,
hogy mit tud a Premium Route: a beve-
zetéskor személyes tapasztalatok szer-
zésére is nyílik mód a márkakereskedõi
hálózatban. Van olyan partner, akinek
erre sincs szüksége: már 25 darabot el-
adtak a Premium Route-ból! A jövõ
évre szóló értékesítési terv 200 eladott
jármûvel számol (2005-ben a Route és
a Distribution eladás elérheti a 190 da-
rabot is).

A Renault Trucks hálózata felké-
szült az új család forgalmazására: a ke-
reskedõk és a szerelõk már részt vettek
az oktatáson, s a diagnosztikai és kar-
bantartó berendezések is megérkeztek
az ország 12 pontján található hálózat
bázisaira. November 11. és 26. között
Nyílt Napokat rendeznek a hálózatban,
s ezen alkalmakkor terhelten, póttal
akasztva is tesztelhetõ a Premium
Route.

Bárány Tibor

A Renault újdonsága, a Premium Route

Teljesítmény és minõség: öröm vezetni
A Renault Trucks Premium koncepciójának továbbfejlesztéseként pi-
acra dobja új Premium Route jármûcsaládját. A világ 110 országában
már több mint 100 ezer példányban értékesített, kiváló teljesítõképes-
ségû és a feladathoz szabott hasznos terhelést kínáló Premiumból Ma-
gyarországon – 9 év alatt – 850 nyerges vontatót és 6x2-es alvázat ad-
tak el. Gallatz Zoltán, a Renault Trucks Hungária Kft. kereskedelmi
igazgatója elmondta, hogy a kedvelt elõd nemzetközi és belföldi forga-
lomban egyaránt népszerû volt (árfekvése és felszereltsége révén).
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A Gyõr-Gönyû Országos Közforgalmú
Kikötõ 110 hektár kijelölt területe a
Duna 1794. Folyamkilométerénél he-
lyezkedik el, a Mosoni-Duna torkolatá-
ban, 38,5 kilométerre a duna-Majna-
Rajna viziút földrajzi felezõpontjától.
Teljesen helytálló tehát a kikötõ jel-
mondata: „Az elsõ kapu és az utolsó
állomás a közös Európába vezetõ
úton”. EU-kompatibilis kikötõrõl van
szó, mely tagja az országos közforgal-
mú kikötõk hálózatának. Pillanatnyilag
a közúti és vízi úti kapcsolat mellõl
még hiányzik a vasúti vágány. A kikö-
tõ fejlesztési terveiben szerepel a vas-
úti kapcsolat megteremtése – elõkészí-
tése folyik – is. A majdan trimodálissá
váló logisztikai bázis folyamatosan fej-

lõdik: szeptember 22-én új létesítmé-
nyeket avattak.

Pintér Ákos, a Gyõr-Gönyû Kikötõ
Rt. vezérigazgatója köszöntötte a meg-
jelenteket, majd Kelemenné dr. Visky
Katalin, az igazgatóság elnöke ismer-
tette a társaság tevékenységét.

1992-ben a cég 5,7 millió forint
jegyzett tõkével, kft-ként indult, majd
egy év múlva részvénytársasággá ala-
kult. A tulajdonosok: kikötõi rakodás-
sal, szállítmányozással, mezõgazdasá-
gi termékek termelésével, kereskedel-
mével foglalkozó nagyvállalatok, vala-
mint Gyõr-Moson-Sopron megye Ön-
kormányzata, Gyõr Megyei jogú Vá-
ros, Gönyû község és Nagyszentjános
önkormányzatai. A csaknem 25 tulaj-

donossal rendelkezõ (a magyar tulaj-
donosi kör a részvények 60 százalékát
birtokolja) Rt. tulajdonosi háttere ga-
rantálja a társaság pénzügyi stabilitá-
sát, megfelelõ tõkeerejét és elhivatott-
ságát a – megfelelõ infrastruktúra biz-
tosítása melletti – elõrelépéshez.

Az eltelt idõszakot folyamatos fejlõ-
dés jellemezte, s mára milliárd feletti
érték található a kikötõben, köszönhe-
tõen a kiváló menedzsmentnek és a
GKM támogató együttmûködésének. A
kikötõ ragyogó példája a PPP-nek.

Pintér Ákos hangsúlyozta, hogy az
EU bõvítés hatására az infrastruktúra
egyre fontosabb szerepet kap: a közút
és a vasút nem gyõzi az árufuvarozás
terheit, így a természetes viziutak lehe-
tõségeit is ki kell használni, s nagy
szükség van a kikötõkre is. 1994-ben
ideiglenes rakodó létesült, 2000-ben
Ro-Ro terminált avattak EU támoga-
tással, s 2004-ben elindult a raktárfej-
lesztés. A most elkészült második,
2403 négyzetméteres raktár a GVOP
100 millió forintos támogatásával épült
fel, összesen 331 millió forintért.

A kikötõ forgalmának zömét ma az
ömlesztett termények átrakása adja.
Mellette felkészültek darabáruk rako-
dására mobil darukkal, s lehetõség van
Big-Bag zsákos rakodásra is. A Ro-Ro
terminál vasbeton rámpáján elhelyezett
mozgatható acél rámpa a vízállás vál-
tozásait egyenlíti ki kamionok és túlsú-
lyos jármûvek, gépek hajóra rakodása-
kor. A tavaly átadott 5000 négyzetmé-

A Gyõr-Gönyû Kikötõ Rt. új létesítményei

Liebherr mobil daru, raktárépület
A Gyõr-Gönyû Országos Közforgalmi Kikötõ szeptember
22-én egy új, nagyteherbírású Liebherr LHM-150 típusú mo-
bil daruval gazdagodott, s ekkor avatták fel ünnepélyesen a
(ömlesztett és darabáruk tárolására alkalmas) kikötõi logisz-
tikai raktárbázist is.

Pintér Ákos



2005.  OKTÓBER

37

HAJÓZÁS

teres, padozatos – ömlesztett áruk ré-
szére szolgáló – raktár és a kapcsolódó
technológia gyorsítja a hajók ki- és be-
rakodását. 110 férõhelyes kamionpar-
koló és vizsgálóépület egészíti ki a bá-
zis felszereltségét. Az áruk vámolását a
kikötõi vámügynökség – megbízásra –
elvégzi. Az igazgatási épületben mû-
ködnek a vám, a határõrség, a vízirend-
õrség, a növényegészségügy, az állat-
egészségügy és a szállítmányozók
irodái.

A raktárak és a rakodás kiszolgálá-
sát segíti az új, – két hét alatt összesze-
relt – 32 méter magas, (144 tonna ön-
súlyú) 8 köbméteres kanállal ellátott,
dízel Liebherr mobildaru, amely 40
tonnás kapacitásával akár konténereket
is mozgathat. A kor legfejlettebb tech-
nológiáit alkalmazó, s az országban a
legnagyobb teljesítménnyel rendelkezõ
daru 416 millió forintos árához a
GVOP 28 százalékos részesedéssel já-
rult hozzá. Telepítése lehetõvé teszi,
hogy a fõként autóipari és háztartási
gép gyártók számára acéltekercsek
raktározásával, acéllemezek szeletelé-
sével, acél tekercsekbõl acéllemez la-
pok készítésével foglalkozó IAI Ma-
gyarország Kft. mûködését a kikötõ te-
rületén zavartalanul végezhesse.

Dr. Mrekva Tibor, a Liebherr Építõ-
ipari Gépek magyarországi igazgatója
és Imre István, a raktárt kivitelezõ In-
tegrál Rt. elnök vezérigazgatója bemu-
tatta az új létesítményeket, melyeket
Balogh Tamás, a GKM innovációs fõ-
osztályvezetõje avatott fel.

A fõosztályvezetõ avató beszédében
a logisztika gazdaságban betöltött je-
lentõségét méltatta, hangsúlyozta a
gyõr-gönyüi kikötõ kiemelt szerepét, s
megjegyezte, hogy a már közeljövõben
megérkezõ iparvágány trimodálissá te-
szi a logisztikai bázist. A fejlesztés
nem áll le: heteken belül indul a partfal
hosszabbítása, melyet jövõ nyárra fe-
jeznek be.

Bárány Tibor

A gyorsan változó világ és a bõvü-
lõ Európa új lehetõségeket nyit
meg a vállalkozások elõtt. A nem-
zetközi együttmûködés lehetõsé-
gét a Gyõr-Gönyû Kikötõ Rt. ki-
használta: a flamand belvizeket
kezelõ NV Zeekanal en Waterge-
bonden Grondbeheer Vlanderen
vállalkozással kötött együttmûkö-
dési szerzõdést. Céljuk Flandria és
Magyarország között fejleszteni a
környezetbarát és gazdasági szem-
pontból is kedvezõ belvízi árufor-
galmat. Jelmondatuk: „Együtt
egész Európát elérjük!”
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A CBRB gázolaj jegyzése szeptember közepén 52,00 euró/100 liter érték alá csökkent. Ez azonban sajnos csak átmeneti volt,
utána a hónap végére ismét meghaladta az 56,00 euró/100 liter értéket.

Az ARA kikötõkben a piaci helyzet nem változott. Dunai relációban az árukínálat az érkezõ tengeri hajóktól függött. A tenge-
ri pl. szójás hajók érkezését követõen felélénkült a piac, raktáros áru csak kevés került berakásra. Az árupalettán többnyire szója,
magnezit, foszfát, só szerepeltek. Rajnai, majnai kikötõkbe, illetve a német csatornák felé többnyire energetikai szén, agyag, érc,
takarmány és ócskavas rakományokat raktak be.

A Majnán élénk maradt a forgalom, habár a feladott gabona mennyisége a hónap végére visszaesett. Kálisó, cement, ócskavas
rakodások folyamatosak voltak. A Majna-Duna Csatornán elsõsorban rajnai rendeltetésû gabonát, projekt rakományokat valamint
osztrák rendeltetésû rönkfát rakodtak a hajók. A Felsõ-Dunán az ingadozó vízállás miatt gyakoriak volt a hajókönnyítések.

Ausztriában elsõsorban gabona és acél és projektrakományok kerültek elhajózásra. Magyarország és Németország/Hollandia
felé is megnövekedett a berakott mûtrágya mennyisége.

Szlovákiában jelentõs mennyiségû gabonát adtak fel. Ezen kívül német dunai és rajnai kikötõk felé acél és osztrák kikötõkbe
szóló vasérc került még berakásra.

Magyarországon folyamatos volt a gabonafélék, olajos magvak és az acéláruk rakodása. A feladott gabona mennyisége mind-
két irányba jelentõs maradt; al-dunai illetve német és holland kikötõkbe irányult a forgalom meghatározó része. Az acélipari kon-
junktúrának köszönhetõen továbbra is nagy mennyiségû acéláru került berakásra, elsõsorban felsõ dunai és rajnai kikötõkbe. A
megnövekedett exportmennyiségek és az alacsony vízállás miatt nagy volt a szabad hajótér iránti kereslet.

Fuvardíjtükör

A fuvardíjtükör különbözõ áruféleségek súlyozottan átlagolt euró/mto fuvardíjai alapján készült, így fuvardíjindexként inkább csak ten-
denciákat mutat. Hosszú távú együttmûködés, házi vagy külön-megállapodások nem összehasonlíthatók az itt közölt adatokkal. A díjtéte-
lek az adott reláció legtávolabbi pontjára vonatkozóan elért, és nyilvánosságra került legmagasabb összeget tartalmazzák, komplett rako-
mányokra. A díjak minden pótlékot (pl. kisvízi és gázolajpótlék) és illetéket (pl. csatornailleték stb.) tartalmaznak. Ahol nincs adat, ott nem
történt említésre érdemes árumozgás. Vizsgált idõszak: 2005. szeptember 1–30.

Kirakó kikötõ
Berakó kikötõ ARA kikötõk Mannheim Felsõ-Rajna Ausztria Szlovákia Magyarország Constanta

ARA kikötõk – 6,20 9,50 16,50 19,10 20,90 –

Mannheim 4,50 – – 12,30 – – –

Felsõ-Rajna 6,80 3,70 – 13,50 – – –

Ausztria 21,40 19,90 20,80 – – 6,00 –

Szlovákia 24,70 24,20 26,00 7,40 – – 17,10

Magyarország 25,80 25,30 26,20 8,50 – – 16,40

Constanta – – – 15,60 – 10,50 –
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A hajózási rovatunk a

Fluvius Kft.
szakmai

támogatásával

készült

Magyar Hajózási
Emléknap

Neszmélyen
2004 õszén hagyományteremtõ szán-
dékkal Neszmély Község Önkormány-
zata, valamint a Zoltán Alapítvány és a
Magyar Hajózási Országos Szövetség
konferenciát szervezett a magyar hajó-
zási szakemberek részére abból az apro-
póból, hogy a Neszmélyi Hajóskanzen-
ben elhelyezésre került a Zoltán gõzös.
Ezen a konferencián a résztvevõk alapí-
tó okiratot írtak alá, melyben kinyilvání-
tották azon szándékukat, hogy minden
évben a Tengerészeti Világnapot követõ
szombaton Neszmélyen Hajózási Em-
léknapon összegyûlnek a szakma képvi-
selõi és a magyar hajózás múltjával, va-
lamint jövõjével foglalkozó konferenci-
án vitatják meg a teendõket, tapasztala-
tot cserélnek.

Az idei évben október 1-jén megren-
dezésre került az Emléknap, melyen ér-
dekes elõadások hangzottak el a Zoltán
Alapítvány tevékenységérõl, a Lajta
monitor történetérõl, a Magyar Hajózá-
sért Egyesület tevékenységérõl. A Gaz-
dasági Minisztérium Hajózási Fõosztály
vezetõje Valkár István szólt a Miniszté-
rium nemzetközi kapcsolatairól, külö-
nös tekintettel a tengeri egyezmények
kidolgozásában való részvételrõl.

A Fluvius Kft képviseletében Pauza
László beszélt a magyar folyami teher-
hajózás jelenérõl, a flottabõvítés finan-
szírozási nehézségeirõl. Kiemelte, hogy
az állam a többi közlekedési ágazat
rendszeres támogatására fordított tíz-
milliárdokhoz képest pár milliárdból
egyszeri alkalommal képezhetne egy
alapot, melybõl hitelt kaphatnának a cé-
gek hajóvásárláshoz. Ebéd után a részt-
vevõk megtekintették a Lajta monitort
és a Hajóskanzent, majd mûsoros dél-
utánnal folytatódott a program.

In memoriam pontonhíd
1999. április 3., szombat. Elkezdõdött Jugoszlávia bombázása az ame-
rikai ultimátum értelmében. A tragikus események mindenki által is-
mertek: napok alatt lebombázták valamennyi újvidéki Duna hidat, de
találatot kapott a smederevoi, iloki és gombosi híd is. A hidak lerom-
bolása miatt a dunai tranzit hajózás mintegy két évig szünetelt a Jugo-
szláv Duna szakaszon.

Az al-dunai hajózási társaságok számos hajója maradt a Felsõ-Du-
nán, míg a zárlat feletti társaságok mintegy 60 000 tonnás kapacitása
rekedt a román Duna szakaszon. (A MAHART esetében ez 4 tolóha-
jót és 24 bárkát jelentett.) Kezdetben a roncsok és a mederben találha-
tó robbanószerek miatt nem lehetett áthaladni Újvidék területén, majd
egyre nyilvánvalóbbá tette a szerb vezetés, hogy a lerombolt hidak új-
jáépítéséhez nemzetközi segítségre tart igényt és ezt nyomatékosítja a
hajózás akadályozásának fenntartásával is. Végül megszületett a
kompromisszum: az idõközben elkészült ideiglenes pontonhíd idõsza-
kos megnyitásával átengedik a hajókat, azonban ezt térítés ellenében
és csak szombat-vasárnap teszik meg, mondván akkor teszi lehetõvé a
város közúti forgalma ennek a fontos átkelõnek a kiiktatását.

Az áthaladás díja kezdetben hordképességi tonnánként, ill. kilowat-
tonként 7 Dinárnak megfelelõ 1 DEM volt. Érzékeltetésül: 1 karaván
6 db × 1850 t × 1 DEM + 1500 kW × 1 DEM = 12 600 DEM oda, és
ugyanennyi visszaúton is. Egyszóval komoly anyagi megterhelést je-
lentett mindez a fuvarozóknak és fuvaroztatóknak egyaránt, ami nem-
csak a kifizetett díjból, hanem a várakozás költségeibõl tevõdött össze.
Mégis 2001 májusában, amikor is megindulhatott a forgalom minden-
ki fellélegzett, hiszen ez már valami kézzelfogható, biztos dolog volt.
Ahogy telt az idõ, úgy javultak a feltételek is: elõször bevezették a he-
ti kétszeri nyitást, majd áttértek az EURO-ra (0,50 EU, 0,30 EU, 
0,10 EU), végül heti háromszor nyitottak, ezzel minimálisra csökkent
a várakozási idõ is. Természetesen fennállása idején akadtak gondok
bõven: volt amikor a jég miatt nem lehetett áthaladni, volt amikor a
rendkívül alacsony vízállás miatt a hídfejezetek szárazra kerültek és a
hídtagok úgy összeszorultak, hogy hetekig nem lehetett kinyitni.

Végül több mint 4 évvel a hídnyitások bevezetése után elkészült a
Szabadság híd újjáépítése és véglegesen kiiktatták a pontonhidat. Ok-
tóber 10-én az Újvidéki Révkapitányság összehívta a nagyobb hajós-
társaságok képviselõit, bemutatták a most már véglegesen kinyitott hi-
dat, mely a szétszerelésre vár, átadták nekik a pontonhíd megszünteté-
sérõl szóló írásos értesítést és hivatalosan is bejelentették, hogy az új-
vidéki Duna szakaszon az áthaladás a nap 24 órájában szabad és aka-
dálymentes. Ezzel a dunai hajózás történetének egy különös, 7 évig
tartó fejezete lezárult.



További részletek iránt érdeklõdjön a helyi szállítmányozónál, vagy az Emirates SkyCargo irodában Budapesten: 36 1 235-7845/7861

www.sky-cargo.com

skycargo.com – most még jobb, mint valaha.

Folyamatosan azon igyekezve, hogy ügyfeleinknek az iparág legesleg-
újabb eszközeit biztosítsuk, most új arculatot adtunk felhasználóbarát
honlapunknak, amely így még a korábbiakhoz képest is átfogóbb lett, új
URL-címen, www.skycargo.com érhetõ el. A SkyChain honlapunkba
integrálása révén, ügyfeleink küldeményeiket már honlapok közötti átug-
rás nélkül kísérhetik figyelemmel. Mi ezt csak kézhez álló logisztikai meg-
oldásokként emlegetjük. Tõlünk többre számíthat!




